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Professor Ingvar Svennilson inledde aftonens diskussion over

Expansion utan inflation

I.
Bakgrunden till nlitt inledningsanforande idag ar det betankande

sam igar overlamnades till finansministern av 1955 ars langtidsutred
ning. Det ar en svar sak att i ett kart anforande aterge de synpunkter
sam framlagts i ett mera utforligt betankande. Vissa nyanser maste
alltid ga forlorade vid en sammanfattning. Jag maste darfor for en
komplettering hanvisa foreningens medlemmar till sjalva betankandet,
sam komlner att finnas i bokhandeln am nagra dagar. Jag kommer
emellertid aven att framfora nagra synpunkter, sarskilt pa inflations
problemet, som gar utanfor betankandets ram. Dessa synpunkter skall
jag markera genom att skjuta in ett "for min del". Detta innebar
givetvis inte att dessa kompletterande synpunkter med nodvandighet
avviker fran dem, sam hysas av ovriga medlemmar i utredningen.

Den fOTsta fraga jag skulle vilja ta upp ar, vilken nytta man kan
ha av ett forsok att sammanfatta de mera langsiktiga utvecklingsten
denserna oeh utveeklingsmojligheterna i en utredning av detta slag.
Forsok har gjorts att jamfora de bada foregaende langtidsutredning
arna av ar 1947, respektive 1950, med den faktiska utveekling, sam
sedan kom till stand. Det har visat sig att utveeklingen i vissa avseen
den overensstamt lned den sam skisserats i utredningarna, men i andra
avseenden kan man peka pa myeket betydande avvikelser. I var nya
utredning har vi nu fran borjan sagt ifran, att vi inte har ett sadant
fortroende till vara mojligheter att overblieka framtiden, att vi trott
det vara mojligt att stalla en prognos for de narmaste 5 it 10 aren,
sam vi tror kommer att forverkligas. Vi ar tvartom overtygade am att
redan under det narmaste aret handelser kommer att intraffa sam
andrar framtidsperspektivet. Ett exempel pa sadana handelser ar
Sllez-konflikten, som seglat upp i sjalva slutskedet av vart arbete och
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till vilken vi inte hunnit ta hansyn annat an i form av l"eservationer.
Vi har darfor ocksa ansett att man minst en gang om aret bor revi
dera utredningsl"esultaten, om man overhuvudtaget anser det vara av
yarde att soka gora sig en bild av den mera langsiktiga utvecklingen.
Vi hal" med andl"a ord rekommenderat att man skall skapa fol"utsatt
ningar for vad vi hal" kallat en "rullande framtidsbedomning".

.. En annan reflex av osakerheten om den franltida utvecklingen aI',
att vi inte ansett det lampligt att utforma Val" bild av lltvecklingsnloj
ligheterna i ett enda alternative Detta beror inte endast darpa att det
rader ovisshet onl Sadalla externa forutsattningar for utvecklingen som
den internationella konjunkturen och den tekniska utvecklingen. Vad
som konlnler att hallda beror darjamte pa hur vi utformar Val" eko
nomiska politik och hur denna i sin tur inverkar pa resursernas till
vaxt och deras fordelning mellan olika omraden. Som Val" huvudupp
gift har vi i sjalva verket sett att for regeringen, som bestallt denl1a
utredning, och for dem som i ovrigt fattar ekonomiskt avgoral1cle
beslut, presentera olika alternativ, som,kan laggas till gl"und for deras
omedelbara llandlande. Flera av vara ~torforetag hal" gatt sa langt,
att de gjort upp planer for sin lltveckling under flera ar framat i
tiden. De maste utga fran vissa forutsattningar om den allmanna
ekonomiska utvecklingen och speci~llt om utvecklingen inom andra
delar av naringslivet, av vilka de ar sarskilt starkt beroende. Val"
forhoppning ar att de darvid sk~ll finna en viss vagledning i det
material, som sammanstallts i var lutredning. Denna bygger i sjalva
verket i hog grad pa de planer for investeringar, produktion m. m.,
som delgivits oss av foretag, branschorganisationer och statliga myn
digheter pa olika specialomraden. Redan under den tid da utred
ningen arbetat, har vi haft nlojlighet att genom overlaggningar for
nledla kunskaper om utvecklingsplaner mellan olika delar av narings
livet. Som exenlpel kan jag namna planerna att oka produktionen av
fartygsplat och planerna att oka procluktionen vid vara varve Vi hal'
betraktat det som en av var utrednings viktigaste uppgifter att ge
naringslivet denna service. Men"i sista hand maste vi anda lamna
det i ovisshet om vad som kommer att handa. Vi lever inte i en cen
traIt dirigerad och planerad ekonomi. Statens mojligheter att paverka
utvecklingen ar i huvlldsak indirekta, och betraffande dess ekol1o
Iniska politik har vi i varje fall iute kunuat stalla prognos. Vi hal'
endast mera antydningsvis kunnat ange vilka medel som skulle kunna
anvalldas, onl man viII paverka naringslivets utveckling i viss rikt
nlng.

Avgorande for denna politik blir i sista hand en politiskt bestiimd
avviigning av vad ll1an anser vara mest angeIaget att astadkolnma och



EXPANSION DTAN INFLATION 119

ell bedomning av vilka nledellnan darvid viII tillgripa. De, som arbe
tat i utredningen, har val var for sig haft ell persolllig llppfattning
am dessa politiska fragor, men vi hal' velat betrakta var utredning
SOln en expertutredning, dar vi sokt belysa de ekonomiska salnman
hang som aro av betydelse, om man onskar uppna olika mal.

Fordelen lued en utredning av detta slag synes bI. a. vara, att man
kan klargora vilka malsiittningar som aTO forenliga med varandra.
Sa Dlyeket ar klart att vara resursers tillvaxt ar begransad, oeh att
Inan darfor inte kan forverkliga alIa aktueIIa planer pa en gang.
Det ar endast vissa kombinationer" av resultat pa olika omraden, SOln

ar mojliga att uppna, oeh vi hal' angett ett antal sadana i vart betan
kande. Vilkell kombination man sedan valjer, kan sagas 'vara bero
ende av vars oeh ens manskliga oeh politiska preferensskala. Vi har
exempelvis uppstallt vissa alternativ for utveeklingen, som utgar
ifran att bostadskoer oeh skolkoer ar ett varre ont ali bilkoer. Det star
givetvis var oeh en fritt att ha en annan varclering, men viII han om
satta den i praktisk-ekonomisk politik, ar hall oeksa skyldig att visa
vilka inskriinlcningar i forsorjningen pa e t t omrade han anser vara
1110jliga i syfte att snabbare fora fram utvecklingen pa ett ann a t.
Pa detta satt hoppas vi att en utreclning av detta slag skall kUIma

lagga grunden for en mera realistisk avvagning av den ekonomiska
politiken, dar hansyn tas till begransningen av vara sanllade resurser.'

II

Jag skall nu valja det framstallningssattet att jag i korta drag
anger de slutsatser till vilka vi kommit for att sedan ga tillbaka oeh
diskutera de olika forutsattningar oeh antaganden 0111 atgarder, pa
vilka dessa slutsatser vilar.

Val' utredning tar narmast sikte pa de kommande 5 aren, men vi
hal' ansett det angelaget att stalla in dessa fragor i ett nagot langre
perspektiv, 10 ar eller mera. Den framsta anledningen dartill ar atl'
vi ansett oss vaga rakna med att vara resurser pa lang sikt sueeessivt
kOlnmer att okas. Om de ekonomiska forutsattllingarna for den lang·,
siktiga expansionen ieke blir ogynnsamma, borde nationalprodukten
salunda kunna fordubblas inom loppet av 20 it 30 are Detta innebar
att vi pa 60-talet oeh an mer pa 70-talet borde fa ett betydligt storre
utrymme an under de narmaste 5 aren for en okning av saval kapital-·
bildning 80m konsllmtion. Vi hal' ansett det angelaget att franlhava
detta langsiktiga framtidsperspektiv, darfor att diskussionen Oln de
narmaste 5 aren delvis maste galla vad man onskar forverkliga pa kort"
sikt respektive vad man anser kan ansta till en nagot senare tidpunkt.

Jag skall har inte narmare ga in pa varfor vi ansett, att man bar
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kunna rakna med en sadan relativt gynnsam utveckling pa lang1'e sikt.
Nar vi gett llttryck for denna uppfattning har vi framst stott oss pa
foljande faktorer. For det forsta har vi vagat rakna med att var poten
tiella export ligger sa val till i forhallande till tendenserna pa varlds
lnarknaden att vi bor kunna utveckla ett lonande byte med utlandet pa
en vaxande niva. For det andra har vi raknat med att den tekniska
utvecklingen i framtiden komme1' att mojliggora en successiv stegring
av produktionens effektivitet. Vissa av de tekniska framsteg, som man
nu mest talar om, exempelvis automation och atomkraft, komme1' i
sjalva verket sannolikt att forst pa nagot langre sikt ge ett storre utbyte.
For det tredje har vi utgatt ifran att nllvarande relativt hoga sparkvot
i det svenska samhallet minst kommer att vidmakthallas, och detta
kOlnmer att leda till en relativt snabb utbyggnad av var kapitalutrust
l1ing. Hela denna uppfattning om den langsiktiga utvecklingstakten
vilar naturligtvis ytterst pa antagandet att vi inte far ett tredje varlds
krig, att den allmanna utvecklingen av varldsekonomin och varldshan
deln icke bli1' mindre gynnsam an den varit under de senaste aren och
speciellt, i anknytning till Suez., att vi k~n fa fragan om var bransle
import ordnad pa ett tillfredsstallande satt.

Men det ligger i den ekonomis~a utvecklingens natur att de nar
maste aren icke kan fora oss nle1' a# ett begransat steg uppat i forhal
lande till vara nuvarande resurser~ Utgangspunkten for vara overva
ganden har varit vissa antaganden om hur stort detta forsta steg kan
bli. Vi har byggt dessa antaganden pei studier av de senaste arens
lltveckling. Vi har bl. a. studerat vilket bidrag utvecklingen inom olika
l1aringsgrenar och omflyttningen mellan dessa har givit till okningen
av var nationalprodukt. Efter overlaggningar med representanter for
olika naringsgrenar och i anslutning till vad som nu ar bekant onl de
tekniska och ekonomiska forutsattningarna for deras utveckling under
de narmaste 5 aren, har vi uppstallt tva olika alternativ for national
produktens tillvaxt fram till 1960, det hogre med 20 proc., det lagre
Bled 15 proc. Dessa bada granser for utvecklingen overensstamrne1'
relativt na1'a rned dem som kunnat iakttagas under olika delar av den
'senast gangna lO-arsperioden. Dessa beida antaganden hal' gett oss tva
alternativa ramar for okningen av utrymrnet for kapitalbildning och
'konsurntion. I bada fallen har vi antagit att arbetstiden forblir ofor-
andrad.

Detta kan synas vara en lovande utgangspunkt. En analys steg for
steg har ernellertid fort oss frarn till den slutsatsen att utrymmet for en
okning av den privata konsumtionen samtidigt kan bli sniivt begriinsat,
och denna slutsats leder frarn till en diskussion av mycket svarlosta
.problem for dell ekonomiska politiken.
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Lat ll1ig snabbt ga igenom dessa beraknillgar rorande forhallandet
mellan grundlaggande produktionstendenser ock mojlig konsumtions
okning:

1. Den forkortning av arbetstiden fran 48 till 45 tinllnar per vecka
som foreslagits, har vi antagit kommer att begransa produktionsok
ningen med omkring 4 procentenheter. Nationalprodukten skulle dar
Ined fram till 1960 endast stiga med drygt 10 it 15 proc.

2. Var valutareserv Inotsvarade i sllitet av ar 1955 nagot mindre an
3 manaders import. Bytesbalansen har under de bada senaste aren
givit ett betydande llnderskott. Utgar man fran den relativt blygsamnla
nlaJsattningen att valutareserven skall stiga i takt med importen, maste
vi fram till slutet av den narmaste 5-arsperiodell yanda llnderskottet
i hytesbalansen till ett relativt betydande overskott. Vi har beraknat
att detta medfor en avbranning pa tillvaxten av den nlangd varor, som
star till buds for den inhemska forsorjningen, med omkring 800 mil
joner kronor. Denna forskjutning neutraliseras dock i viss man darav,
att lagerokningen inom landet under utgangsaret 1955 var exceptio
llellt store - Om vidare de militara utgifterna antagas folja 11ational
produktens tillviixt, skulle for okning av civil konsulntion samt
investeringar i fast kapital atersta ett okat utrymnle med drygt 4 it 6
miljarder kronor eller Ined omkring 10 it 15 proc.

3. Later mall investeringar och konsumtion vaxa i samma takt blir
enligt var bedomning utrymmet for: investeringar alltfor snavt begran
sat. Vi har darfor utgatt fran, att man bor efterstrava en nagot snab..
bare okning av investeringarnas omfattning. Antar man exenlpelvis att
konsumtionen far bara hela bordan av arbetstidsforkortningen, illne..
bar detta att investeringarna i det narmaste kan okas i takt med den
grundlaggande produktionslltvecklingen, d. v. s. enligt vara antagandell
med narmare 15 it 20 procent. Den daremot svarande okningen av
konsumtionen blir da endast 9 it 13 procent.

4. Den offentliga konsumtionen har under senare ar visat en relativt
snabb stegring. Utredningen har raknat med att denna stegringstakt
skall kunna nagot dampas, men har ansett en okning med onlkring
20 procent vara sannolik. Vi har dock inte haft mojlighet att mera
noggrant ga igenom olika poster i den offentliga konsumtionen. For
min del tror jag att man har skulle kunna finna ytterligare besparings
mojliglleter. Utgar man fran det angivna okningstalet, stannar emeller..
tid okningen av den privata konsumtionen vid 6 respektive 12 procent.

5. Befolkningen vaxer med 2,5 procent fram till 1960. Okningen
av konsumtionen per capita stannar darmed vid 4 it 9 procent. Av
denna okning har redan mellan 1955-56 tagits i ansprak ungefar
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2 procent. Aterstar en stegring av den privata konsumtionen per capita
under de narlnaste 4 aren med 2 it 7 procent.

6. Slutligen kan man diskutera fordelningen av denna konsumtions
okning mellan olika befolkningsgrupper. Antalet personer i pensions
aldern stiger relativt snabbt under de narmaste aren. Samtidigt forbe
reds forslag till en betydande hojning av de individuella pensionsbe
loppen. Enligt ett antagande som synes relativt nara ansluta sig till
nu aktuella forslag skulle denna standardhojning for folkpensiona
rerna helt ta i ansprak det aterstaende utrymmet for konsumtionsok
l1ing vid det lagre produktionsalternativet. Enligt det hogre alternativet
skulle den konsumtion, som finansieras med andra inkomster an folk
pensioner, endast kllnna stiga med omkring 5 procent under de atel"
staende aren fram till 1960.

Denna bild av utvecklingen kan sammanfattas pa foljande satt. Den
kOllsument som finansierar sina lltgifter ur andra kallor an folkpen
sion far under de narmaste aren ingen eller ell starkt begransad okning
av sin reala privata konsumtion. Hal1 ,far i stallet ,en hel del annat.
Hall far mera fritid, han far ett starkare forsvar, skyddet nl0t valuta
kriser blir lika starkt som for narVarande, han hal" storre utsikt att
fa en bostad om han inte hal" nagoll; han hal' storre utsikt att fa in sina
barn i skolan; sjukhllsvasendet bIll" utbyggt. Han kan se fram emot
en hogre standard pa sin alderdom. Men som vi franlhallit i betankan
det ar' det inte sakert att alIa kommer att kanna sig gynnade av utveck-

!

lingen. Bland annat hal" jag persohligen stallt fragan, vad skall iudi-
viden gora med sin okade fritid, Oln han ej kan oka sina privata kon
sUlntionsutgifter annat an i begransad grad! I varje fall ar det tydligt
att samhallsekono111in kommer att stallas pa ett mycket hart prov om
dell angivna utvecklingen skall kunna genomforas utan inflation, som
gellom prisstegringar 11aller tillbaka okningen av den reala konsum
tionen.

III.
Nu kan naturligtvis alIa de forlltsattningar, som lett fram till del1l1a

for den privata konsumtionen oeh aven for den ekonomiska politiken
hesvarande slutsats, underkastas en diskussion. Man kan bedoma forut
sattningarna for produktiollsutvecklingen pa annat satt, och mall kan.
ha en annan uppfattning onl fordelningen av vara resurser. Jag skall
i det foljande i korthet herora nagra fragor som uppkommer i dessa
sanlmanhang.

Forst kan man fraga Oln iute produktionsutvecklingen skulle kunna
paskyndas. I sjalva verket har vi inom utredningen bedomt saken sa.,
att en prodllktionsokning med 20 procent utgor ett relativt optimistiskt
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alternative Om det skall kunna forverkligas kravs att den ekonomiska
politiken energiskt inriktas sa, att vara resurser okas sa snabbt som
mojligt och att de kommer till basta mojliga anvandning.

Bland dessa forutsattningar har vi raknat, att vi far en ganska omfat
taude invandring av utlandsk arbetskraft, svarande mot en l1etto
immigration av 50.000 personer under en S-a1"speriod. Det ar darvid
sarskilt angelaget att vi kan dra till oss relativt hogt kvalificerad
arbetskraft, som atminstone delvis hal" fatt sin utbildning bekostad
i utlandet. Det ar ocksa angelaget, att denna kvalificerade arbetskraft,
tekniker, lakare o. s. v., iute hindras fran att sattas in pa de punkter~

diir den kan gora dell storsta nyttan.
En annan forutsattning for att det hogre alternativet for produk

tionsutvecklingen skall kunna uppnas hal" vi ansett vara det antagande
jag nyss angivit, att illvesteringarnas andel av nationalprodukten kan
11allas llppe och om mojligt nagot okas. Men lika viktigt ar att investe
l'ingarna i betydande utstrackning satts in pa pllnkter, dar de redan
pa kort sikt kan vantas ge en stor avkastning. I sjalva verket torde det
vara ofrankomligt, hur man an avvager betydelsen av olika behov,
att investeringarna i stor utstrackning satts in pa omraden, dar de a1"
av relativt lang varaktighet. Som exempel pa detta kan namnas skolor,
hostader och vattenkraftverk. Mell nar utredningen stallt upp investe
ringsprogram, som svarar mot de bada alternativen for produktions
lltvecklingen, hal" dess tanke varit att det program, som svarar mot en
snabbare produktionsutveckling, just skulIe utvidgas pa sadana omra
den inom varuproduktionen dar nlan kan rakna med relativt hog
avkastning redan pa kort sikt. Darmed skulle man ocksa ha storre
lltsikter att ocksa uppna den storre okningen av nationalprodukten.

En tredje faktor vid vilken vi fast storsta avseende ar rorligheten hos
vara resurser, i framsta rummet arbetskraft och kapital. Trots den
fnlla sysselsattningen har vi otvivelaktigt hal" i landet betydande reser
ver av arbetskraft, som skulle kunna utnyttjas vid en smidigare anpass
ning pa arbetsmarknaden. En av anledllingama till att vi for Val" del
fort fram bostadsbyggandet i f1"amsta linjen bland vara investerings
uppgifter aI', att bostadsbristen i hog grad hindrar arbetskraftens
lokala rorlighet. Speciellt vad galler byggnadsarbetare, ar det risk for
att man kOlll1uer in i en olycklig cirkel. Bostader byggs inte i tillrack
lig utstrackning pa de platser, dar bostadsbristen a1" storst, och darfor
kan inte heller hyggnadsarbetare flytta ill till dessa orter for att bygga
bostader. Varvell ar exempel pa en annan naringsg1"en, dar det skulle
vara lonallde att snabbt oka produktionen, exempelvis genom okat
skiftarbete, nlell dar detta hindras genom lokal brist pa bostader.

Vi hal' elnellertid ocksa raknat med att en politik, som stoder en
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regional onlfordelning av naringslivet skulle llnderlatta ett battre
utnyttjande av vara arbetskraftsresurser. Av sarskild betydelse synes
detta vara om man onskar oka yrkesverksamheten bland de gifta kvin
norna. Utredningen hal' sokt belysa de enorma skillnaderna mellan
de gifta kvinllornas grad av yrkesverksamhet pa olika orter. Dessa
skillnader skulle sannolikt kunna, atminstone nagot, utjamnas om fore
tagens lokalisering i hogre grad orienterades efter den lol(ala till
gangen pa arbetskraft. Lika viktigt synes emellertid vara, att nlan inon1
yrkesutbildningen och pa annat satt frigor sig fran konventionella upp
fattningar om fordelningen mellan manliga och kvinnliga yrken. Detta
blir under de narlnaSte aren av sarskild betydelse, eftersom vi far en
snabb tillvaxt av tillgangen pa yngre kvinnlig arbetskraft.

En forandring av var ekonomi, som under de senaste 10-15 arell
har hetytt kanske mer an nagon annan for den langsiktiga tillvaxten
av nationalprodukten har varit rationaliseringen av jordbruket, och
den daremot svarande minskningen av jordbrukets arbetsstyrka sanlt
overgangen till arbete i olika stadsnaritlgar. Vid en jamforelse mellan
olika naringsgrenar finner man att tillvaxten av produktionen p.er sys
selsatt varit snabbare inom jordbruK'et an illom nagon annan narings
gren. Efter overlaggningar med olika jordbruksexperter har vi vagat
rakna med att denna utveckling korhmer att fortsatta. Aven skogsbruket
star sannolikt infor en period av snabb mekanisering, ocll for hela
gruppen jordbruk med binaringar par vi antagit en tillvaxt av produk
tionen per sysselsatt under de narmaste fern aren med icke mindre an
4 procent per are Det finns experter som menar, att utvecklingen kall
komma att ga anllu snabbare, och hal' skulle man mojligell ha en reserv
for en snabbare produktionsokning an vi vagat rakna lned ens i vart
hogsta alternative Man far dock komma ihag, att den vinst samhallet
kan gora genom en snabb rationalisering av jordbruket och overflytt
ning till andra llaringar i framtiden relativt sett blir mindre an dell
varit tidigare. Skillnaden i produktivitet mellan jordbrllk och industri
har minskats relativt kraftigt sedan tiden fore kriget, och jordbruks
l}efolkningen har redan sjunkit sa lagt, att en overflyttning till andra
naringar, som svarar mot en viss rationaliseringstakt i jordbruket, blir
av mindre relativ betydelse for arbetsmarknaden som helhet.

Vad galler kapitalets rorlighet mellan olika anvandningar, litar
man ju traditionellt framst till marknadens fria anpassning. En klas
sisk idealbild av kapitalmarknaden iiI' den, att bland de mer eller
mindre lonande aktuella investeringsprojekten kapitalrantan skiir bort
de Inindre lonande. Oavsett i vad man denna klassiska bild tidigare
overensstamde med verkligheten eller inte, ar det latt att konstatera,
att den idag galler pa ett mycket ofullstandigt satt. Dels omfattar de
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offentliga investeringarna samt bostadsbyggandet tillsammans 60 pro
cent av de lopande investeringarna, oeh pa dessa omraden bestams
utveeklingen pa helt andra grunder. Dels hal" den kombination av
byggnadsreglering, kvantitativa kreditrestriktioner samt hard fore
tagsbeskattning, som n1l tillampas, i hog grad inskrankt kapitalets fria
rorlighet mellan olika anvandningar. Marknadsrantan hal" i detta lage
forlorat kontakten med kapitalets reala avkastning.

Det yore emellertid ekonomiskt motiverat att vid investeringar pa
ett omrade lata rantekostnaden representeras av den hogsta avkast
ningen som samma kapitalinsats skulle fa pa ett annat omrade av nii
ringslivet. En sadan kalkylriinta skulle idag sannolikt ligga betydligt
hogre an den radande marknadsrantan. Om en sadan hogre kalkyl..
ranta tillampades vid berakningen av den arliga kapitalkostnaden,
exempelvis for skolor oeh sjukhus, skulle man kanske tveka att ge verk
samheten en sa kapitalkravande utformning, som vanligen sker. Pa
sjukhusvasendets omrade sk1llle detta kanske exempelvis medfora att
landstingen funne det ekonomiskt fordelaktigt att begransa den ur
kapitalsynpunkt dyrbara slutna varden i forhallande till den oppna
sjukvarden. Overhuvudtaget skulle man sannolikt agna storre omsorg
at att begransa kapitalkostnaderna oeh darigenom frigora kapital for
andra anvandningar.

Den foreslagna forkortningen av veekoarbetstiden med 3 timmar
hildar en av de storsta avdragsposterna i vara kalkyler. Den skulle,
om den tillfordes den privata konsumtionen, representera en r.elativt
betydande okning. Nar jag sett resultatet av utredningens kalkyler hal'
jag for min del fragat mig, om en sa langt gaende arbetstidsforkortning
inom en S-arsperiod verkligen motsvarar kOnSU111enternas preferenser
mellan fritid a ena sidan oeh en okad konsumtion av varor oeh tjanster
a den andra. Jag hal" fragat mig om det inte skulle ligga i inkomstta
garnas intresse att nagot fordroja forkortningen av arbetstiden, sa att
man exempelvis fram till 1960 nojde sig med fria lordagar under ett
par 111anader pa sommaren. Men jag vet att denna uppfattning inte
delas av arbetsmarknadens parter eller att man i varje fall hal" last
sig for en forkortning i snabbare takt. Jag skall darfor inte ta upp
den11a fraga till narmare diskussion.

Det ar emellertid uppenbart, att det ar av storsta intresse for alIa
parter att arbetstidsforkortningens verkan pa prod1lktionen begransas
sa myeket 80m mojligt. Langtidsutredningen hal" fort fram tanken att
arbetsmarknadens parter i samband med arbetstidsforkortningen borde
starta en kampanj som syftar till att genom okad arbetsintensitet oeh
genom organisatoriska atgarder ute i foretagen begransa arbetstidsfor
kortningens verkan pa produktionsresultatet. Om en sadan kampanj
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lyekades skulle det oka sannolikheten for att man llppnar det hogre
av vara produktionsalternativ.

Jag skall har i hllvudsak forbiga den diskussion utredningen fart om
de militara utgifterna och om atgarderna for att forhindra en forsvag
ning av var valutareserv. Jag kanske andoek med ett par ord skall
berora den med valutareserven sammanhangande fragan on1 kapital
import fran utlandet. Under en period, da utbyggnaden av skolvasen
det, en forkortning av arbetstiden, en forstarkning av alderspensio
nerna oeh stora investeringsbehov inkraktar pa utrymmet for den pri
vata konsumtionen, kunde det synas loekande att oka forsorjningen
med varor oeh tjanster genom upplaning i utlandet. En sadan utveek
ling skulle framsta som sarskilt motiverad, om man, som utredningen
gor, bedamer vara langsiktiga utvecklingsmojligheter, och speciellt var
1ltrikeshandels forutsattningar, relativt optilnistiskt. Utredningen hal'
emellertid inte gett sig in pa nagra sadana spek1llationer. Den hal"
avstatt darifran, dels darfor att det ar svart att n11 bedama mojlighe
terna till en upplaning av den storleksordning som skulle behovas far
att mera vasentligt lyfta var varufors~rjningunder en foljd av ar, dels
darfor att vi funnit det naturligt att i "forsta hand analysera, hur langt
vi kan komma pa basis av vara egna resurser.

Daren10t har vi pekat pa behovet'av ell vaxande kapitalexport i syfte
att stadja exporten, framforallt av verkstadsprodukter. En kapitalex
port av denna mera begransade omfattning har vi raknat med i huvud
sak skulle kunna balanseras genom kapitalimport. Vi har salunda
ansett att kapitalrorelserna gentemot utlandet med fordel skulle kUllna
okas, men i huvudsak balansera varandra pa export- och importsidan.
I de fall da utbyggnaden av exportindustrin eller av handelsflotta och
flyg ger till resultat ett relativt snabbt inflade av exportvalutor, har vi
dock ansett det on'skvart, att darutover en viss nettoimport av kapital
kommer till stand. Ett sadant paskyndande av exportindustrins kapi
talinvesteringar har vi emellertid lagt utanfor vara kalkyler.

IV.

Efter denna diskussion av mojligheterna att oka vara resurser, over
gar jag sa till det avvagningsproblem, som for utredningen varit det
centrala, namligen fordelningen av vara resurser mellan investeringar
och konsun1tion samt speciellt investeringarnas fardelning lnellan olika
omraden. Ibland ar man benagen att betrakta investeringar oeh
lopande konsumtion som ett motsatspar, dar investeringar innebar ett
avstaende av konsumtion i syfte att paskynda dell ekonomiska utveek
lingen och skapa storre konsumtionsmojligheter i framtiden. Detta ar
givetvis en viktig synpunkt pa investeringsproblemet. Men samtidigt
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ar den ensidig. Ett for den alldeles dominerande delen av investering
arna typiskt forhallande ar i sjiilva verket att de mojliggor en okning
av konsumtionen bade nu och i framtiden. Bostader byggs exempelvis
for en lang framtid men mojliggor oeksa en omedelbar avveekling av
bostadsbristen. Ett framtradande drag i vart nuvarande ekonomiska
lage ar att utbyggnaden av var kapitalutrustning pa lnanga omradell
ieke hunnit anpassa sig efter tillvaxten av den samlade konsumtionen
oeh den diiremot svarande konsumtionsinriktningen. Pa det offentliga .
omradet tar detta sig det uttryeket, att man hojt nornlerna for den so
eiala oeh kulturella standarden men ieke haft mojlighet all bygga de
skolor oeh sjukhus m. m. som kravs for att alIa sk~ulle kunna tillgodo..
gora sig denna standard. Det har lned andra ord llppstatt eftersliip
ningar i kapitalutrustningen i forhallande till konsumtionsutveck
lingen. Utom skolor oeh sjukhus galler detta aven bostaderna. Gator
och vagar har ej heller hunnit anpassas efter den vaxande bilismen.
Aven utvecklingen pa andra omraden kan sagas kanneteeknas av en
motsvarande efterslapning. Inom kraftproduktionen har man exempel
vis inte hunnit bygga ut en reserv att tillgripa vid torrar eller vid extra
ordinara ansprak pa kraft. Underskottet i bytesbalansen kan betraktas
som ett utslag av en motsvarande eftersHipning av exportindustrins ka
pacitet i forhallande till de vaxande importbehoven.

Det ar franlforallt detta forhallande som har lett lltredningen franl
till, att man under de narmaste aren kan fa anledning att soka be
gransa tillvaxten av den lopande konsumtionen i forhallande till inves
teringarna. Manga av de namnda efterslapningarna synes representera
sa stora soeiala olagenheter, exempelvis i form av bostadsbrist oeh
skolkoer, att de snarast mojligt maste rattas till. En begransning av
konsumtionens tillvaxt under de narmaste aren kan mojliggora en
snabbare inhamtning av dessa efterslapningar, samtidigt som man dar
Ined forhindrar att nya efterslapningar uppstar.

Hur lallgt man darvid viII ga kan enligt var uppfattning endast av
goras genom ett konkret studium av sambandet mellan investerings
kostnader oeh konsumtion pa olika omraden. Utredningen har uppstallt
tva alternativa investeringsprogram, av vilka det hogre motsvarar det
utrymme sonl skulle uppnas, om det gynnsammare alternativet for
produktionsokningen Jorverkligades, d. v. s. 20 procent pa en 5-ars
period, oeh om investeringarna, alldeles oavsett arbetstidsforkortningen
finge stiga i samma takt. Investeringarna skulle da under de narmaste
5 aren i genomsllitt komma att ligga en miljard kronor hogre an ar
1955, da de uppgick till 9 miljarder. Jag tror det basta svaret pa fra
gan, om man bor ga sa langt i riktning mot en okning av investering
arna pa konsumtionens bekostnad, kOlnmer att ges av diskussionen av
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vart betankande oeh detta kanske redan i kvall. Jag tror att 'man kan
motse, att alIa de som ommar for olika investeringsomraden enstam·
migt kommer att forklara att en sadan okning langt ifran kan tillfreds·
stalla de mest trangande behoven. Av vart betankande framgar i varje
fall att aven ett sadant storre investeringsprogram forutsatter myeket
harda beskarningar av de onskemal, som framlagts pa olika omraden.

Nar vi sokt exemplifiera, vad sonl skulle kunna rymmas inom ett
sadant miljardprogram har vi tvingats till nedskarningar av investe·
ringsonskemalen pa alIa omraden. Ibland har vi kunnat motivera detta
med att investeringarna redan i utgangsaret lag pa en hog niva. I andra
fall, exempelvis skolorna, med att besparingar skulle kunna uppnas
genom storre enkelhet oeh en battre planering. I andra fall, exempel.
vis sjukvarden, med att man skulle kunna valja mindre kapitalkra
vande former for verksamheten. I andra fall slutligen, exempelvis
vagarna, darmed att en storre ansvallning med mindre olagenhet an
pa andra omraden skulle kunna ansta till efter 1960.

For industrins del erbjuder det mycket stora svarigheter att bedoma
hur stora investeringar som behovs fpr att uppna en viss okning av dess
kapaeitet oeh effektivitet. Man kan 'inte rakna med att industrin upp
gor fullstandiga investeringsplaner for en sa lang period som 5 are
Vissa uppgifter fran llagra storre industrier tyder emellertid pa att
nlan har maste rakna med myeket omfattande investeringsonskemal..
Att dessa i stor utstraekning forve'Tkligas synes nodvandigt bl. a. med
hansyn till behovet att genolll en utbyggnad av exportindustrin balan
sera en vaxande import samt forbattra var bytesbalans. Det ar ett glad.
jande faktum att Inan inom flera viktiga exportindustrier nu har hety..
dande utbygglladsplaner. Massaindustrins produktion beraknas oka
med 1 miljon ton, pappersproduktionen med 112 miljon ton och maIm·
produktionen med 4 miljoner ton fram till 1960. Betydande kapacitets..
okningar planeras aven inom varvsindustrin oeh annan exporterande
verkstadsindustri. Jarnverken star aven infor en ny utbyggnadsetapp,
sedall den forsta efter kriget nu avslutats. Pa detta omrade beraknas
produktionen aka med 700.000 ton eller med narmare 50 procent inorn
5 ar, vilket vantas medfora en minskning av importen med 112 mil·
JOIl ton.

Men lika viktigt synes vara att utrymme bereds for rationaliserings
investeringar som fristaller arbetskraft. En arbetstidsforkortning med
3 tilnmar komnler, som jag tidigare berort, att tidsmassigt uppvaga den
oklling av landets arbetsstyrka som uppstar vid en invandring av
50.000 personer. Ett okat antal arbetstinlmar pa ett produktionsomrade
maste darfor llppvagas av en motsvarande minskning pa andra; i
annat fall uppstar en brist pa balans pa var arbetsmarknad, som bl. a.
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kan ta sig det uttryeket att nya anlaggningar ieke kunna fullt beman
nas. Detta hal' i vart miljardprogram motiverat en relativt betydande
okning av investeringarna inom industrin men aven pa andra omraden.

v.
Darn1ed tror jag mig ha motiverat, varfor utredningen hal" ansett sig

fralnfor alIt bora inrikta sig pa diskussion av alternativ som innebar
att den privata konsumtionens tillvaxt halls tillhaka, vilket under
ogynnsamma forhallanden kan innebara ett utgiftsstopp fram till 1960
for andra an folkpensionarer.

Utredningen hal' haft klart for sig att hela samhallsekonomien oeh
den ekonomiska politiken darmed stalls infor myeket allvarliga pro
bleln oeh, inom ramen for vart demokratiska system, myeket svarlosta
uppgifter. Det galler hal' i framsta rummet fragan om penningvardets
stabilitet. Oeh eftersom varken utredningen eller jag sjalv pa denna
punkt hal' ett fardigt reeept, hade det kanske varit motiverat att avsluta
titeln pa mitt foredrag med ett fragetecken.

Nu ar det uppenbarligen sa, att inflationsproblemet hal' vi med oss,
alldeles oavsett hur snabbt vara resurser vaxer oeh hur vi fordelar dem.
Utredningen hal' darfor inte sett som sin uppgift att ta upp hela infla
tionsproblematiken. Den uppgiftell hal' for ovrigt anfortrotts at en an
nan utredning, val'S resultat vi otaligt avvaktar. Men det ar tydligt att
en forskjutning fran konsumtion till investeringar skapar vissa spec i.
ella problem, oeh det ar dem jag nu skall forsoka belysa. Jag kommer
da mer an tidigare att ga utanfor ramen for utredningens framstallning.

For att forenkla diskussionen skall jag ieke ga in pa de problem~

son1 uppstar om den offentliga konsumtionen stiger i relativt snabb,
takt oeh om de soeiala transfereringarna framfor alIt till pensionarerna
kraftigt okas. Detta kommer i oeh for sig att resa stora statliga oeh
kommunala beskattnings- oeh finansieringsproblem. Jag skall salunda
inskranka mig till fragan om forskjutningar mellan den privat finan
sierade konsumtionen och investeringarna; jag skall darvid utga fran
det extrema antagandet att konsumtionen (som jag i det foljande for
korthets skull kallar den privat finansierade delen) diirav, forblir ofor
andrad oeh att hela okningen av forsorjningsutrymmet tillfaller inves
teringarna. Detta far tydligen karaktaren av en teoretisk modell, sonl
har till andamal att klargora problemstallningen.

Jag utgar vidare fran att konsumtionen finansieras ur loner oeh
andra lopande inkomster. For korthets skull skall jag endast tala om
"lonerna" oeh bortser diirmed fran fragan om fordelningen av inkoms
terna mellan lontagare oeh andra inkomsttagare. Jag riiknar salllnda
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med att inkonlsten fordelas mellan privata inkomsttagare (eller for
kortat lontagare) , stat och kommun (eller forkortat staten) oeh
foretagen.

am nu konsulntionen skall hallas oforandrad, medan investering
arna stiger, maste tydligen sparandet i samhiillet okas. am ingen av
de namnda tre inkomsttagargrupperna ar beredd att prestera detta
genom sina sparbeslut, blir resultatet inflation oeh pa detta satt kom
nler sparandet till stand i varje fall. Lontagarna far mindre for sina
pengar, statens oeh foretagens inkomster svaller. Jag hortser darvid
fran alternativen uttomning av lagren oeh en nedgang i valutareserven,
vilka innebar att kapitalbildningen i vid bemarkelse minskas, oeh man
salunda ej uppnar den uppstallda malsattningen betraffande investe
ringsverksamheten.

Vad vi i stallet maste efterstrava ar en planmiissig okning av spa
randet. Och den stora fragan ar nu: vern skall prestera detta sparande '?
Skall lontagarna gora det, skall staten gora det eller skall foretagen
gora det? Fordelningen av rollerna bliJ avgorande for formogenhets
okningen pa olil<a handel". Skalllontagarna hli rikare, staten bli rikare
eller foretagen bli rikare? Tillvaxtetl av Val' nationalformagenhet pa
en femarsperiod genom ny kapita.1bildning 1'01" sig om nagot sadant
som 30 miljarder kronor. Vern skatl bli agare till dessa 30 miljarder?

Min personliga uppfattning ar att det yore halsosarnt om en hety
dande del av denna formogenhetsokning tillfoll lontagarna (i ordets
vidaste hemarkelse) genom deras 1sparande. Man saker hindra att de
okar sin konsumtion, men nationalinkomsten stiger. Borde de da inte
efterstrava att bli delaktiga i formogenhetsokningen genom eget spa
rande? Konsumtionsstoppet skulle da kompenseras genom vaxande
ekononlisk trygghet oeh oberoende for den enskilde.

Vad som handel" blir i forsta hand beroende av utveeklingen av de
nominella lonerna. De bada alternativ for produktionsutveeklingen,
jag tidigare angivit, innebar att produktionen per yrkesutovare stiger
lned 2,2 respektive 3 proeent per are Jag skall hal" inte narmare ga in
pa Inojlighetell att i enskilda hranscher forskjuta relationen mellan
loner oeh foretagsvinster. Detta ar ett stort kapitel. Sa myeket kan val
dock sagas, att om lonerna i genpmsnitt stiger mera vasentligt utover
de angivna talen vid en arhetstidsforkortning galler det harvid timlo
nerna - InaSte det uppsta kostnadsinflation. I samma man kommer
staten att befrias fran uppgiften att genom hojd beskattning ta hand
om kopkraftsoverskottet oeh darmed ta ansvaret for sparandet. Pri
serna kommer i varje fall att stiga, oeh konsumtionen kommer clarmed
att hallas tillbaka. Det hjalper inte ens med ett okat frivilligt sparande
fran lontagarnas sida. Oberoende av vad vi gor at sparandet fordras
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darfor en aterhallsamhet i lonesattningen om utvecklingen skall forlopa
titan inflation.

Som andra ytterlighet skulle man kunna anta att lontagarlla kunde
formas att halla sina nominella inkomster oforiindrade. Darmed skulle
oeksa kOllsumtionen stabiliseras. Men, eftersom produktiviteten stiger,
skulle foretagen da progressivt fa en alIt starkare vinstkonjunktur. Det
hlir da alIt svarare att dampa deras investeringar, och staten skulle
tvingas skarpa foretagsbeskattningen. Denna politik skulle bestamma
sparandets fordelning mellan stat och £oretag. Det ar i varje fall dar
formogenhetsokningen skulle hamna. ViII man komma fram till en
moderat foretagsbeskattning ligger det salunda i foretagens intresse
att lonerna inte star stilla utan stiger minst i takt med produkfiviteten.

Som ett lyckligt medelalternativ skulle jag vilja beteckna att lonerna
stiger i anknytning till produktiviteten. Det exakta sambandet skall jag
hal' inte inlata mig pa. Huvudsaken ar att det inte uppstar kostnads
inflation. Kvar star dB. likval att konsumtionsutgifterna maste stabili
seras, vilket kan ske genom frivilligt sparande eller beskattning, som
innebar att staten overtar rollen att svara for sparandet. (Problem
stallningen blir i sjalva verket densamma vid en starre loneokning
som leder till kostnadsinflation, eftersom staten hal' sma mojlig
heter att skatta bort prisstegringarna. Vad den kan gora ar i huvudsak.
att se till att det reala kopkraftstillskottet sparas.)

Om inkomstokningen inte motsvaras av sparande i nagon form, och
om investeringarna far utvecklas under antagande att konsumtionen
stabiliseras, uppstar aven i detta fall inflation - inte kostnadsinfla
tion utan kopkraftsinflation.

Hur skall nu denna okning av sparandet ur lontagarnas inkomster
ga till? Teoretiskt ar det givetvis alltid mojligt att astadkomma det
genom en skarpt beskattning. Staten overtar da sparandet oeh blir
agare till de vaxande kapitaltillgangarna. Men ar detta ocksa politiskt
lTIojligt? Finns det inte ocksa mojligheter aka det enskilda sparandet?
Manga forslag hal' hal' lagts frame lnget av dem bor val helt uteslutas.
Vissa inriktar sig emellertid pa en okning av det kortsiktiga mlllspa
randet, och da blir effekten over en langre foljd av ar diskutabel.
Sarskilt angelaget synes det vara att uppmuntra det langsiktiga sparan
det. Enligt min uppfattning kan detta hI. a. ske genom att penning
spararen ges garantier mot vardeforstorelse genom inflation. Man kan
oeksa diskutera penningpolitikens inverkan. Att en stram kreditntark
nad, sadan vi haft de senaste aren, ar ett betydelsefullt stad for sparan
det tror jag ar otvivelaktigt. l\len de storsta foI'hoppningaI'na maste
man nog knyta till en omlaggning av beskattningens utformning. Skat
tefria sparavdrag, varuskatter eller en direkt beskattning av konsum-
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tionsutgifterna aT mojligheter som berorts av langtidsutredningen och
som, Oln de kan genomforas, borde gynna sparandet i forhaJlande till
konsumtionen. En annan mojlighet som berorts av utredningen ar att
stimulera lontagarna (i vidaste bemarkelse) till aktieteckning. Dar
med skulle dell klyfta mellan foretag och lontagare, som jag pa ett
orealistiskt satt lltgatt fran i min modell, ytterligare kunna overbryg
gas. Lontagarlla skulle fa del i det sparande och den formogenhets
okning som sker inom foretagen.

Jag ar medveten om att jag maste stanna hal", dar den praktiskt
inriktade diskussionen kan borja. Med vad jag sagt hal" jag endast sokt
fornlulera en problemstiillning, som jag tror blir en av de centrala for
den ekonomiska politiken under de narmaste aren, om nlan viII for
verkliga en balanserad expansion.

Ordforanden: Jag bel" att pa de narvarandes vagnar fa tacka Ingvar
Svennilson for hans presentation av betankandet och for de kommen
tarer som vi med sadan gladje hal" ahor~!l Hela raden av samhallseko
nOlniska problem hal' passerat revy, och jag ar radd for att vi endast
hinner ta upp en blygsam del av dem till diskussion i kvall.

Till det tack, som jag riktar till Ingvar Svennilson, viII jag foga ett
extra tack, som jag inte haft tillfalle att uttala forut, for den tid han
varit denna forenings ordforande och tillhort dess styrelse. Ingvar
Svellnilson hal" varit ledamot av st~yrelsen fran 1947 med ett avbrott
1950-51 och val" foreningens ordforande 1954-55. Under den
perioden invaldes ett storre antal nya medlemmar an under nagon
tidigare motsvarande period. Vi vet att det bakom detta inte ligger
nagon slags inflatorisk foreteelse utan ett medvetet arbete av Ingvar
Svennilson att starka foreningen och vidga intresset for dess verksanl
het. Jag foreslar att vi tackar for detta genom att hylla foredragshal.
laren med en ny applad.

Innan vi overgar till diskussionen viII jag framfora annu ett tack,
SOln jag riktar till professor Erik Lundberg. Han lamnar i dag for
eningens styrelse efter en avsagelse, som vi djupt beklagar. Erik Lund
berg hal" tillhort styrelsen under en lang tid - jag tror att den senaste
perioden borjade 1944. Jag vet fraIl det aI', jag haft fortroendet att
vara ordforande, att Erik Lundberg hal" lamnat de ovriga styrelse
ledamoterna ett utonl0rdentligt aktivt, verksalnt och vardefullt stod,
och jag tror inte jag bel' om for mycket om jag foreslar att vi gel" ocksa
honom en applad. Det ar han yard.
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Fil. dr J. Wallander: Herr ordforande! Nar man hort detta foredrag och
dessutom har haft tillfalle att under dagen i all hast skumlna igenolu ett kor
rektur av det nya betankandet, kanner man sasom ordforanden redan har sagt
stor tacksanlhet mot deln som har astadkommit detta inlponerande verk. Betan
kandet ar liksom foredraget fyUt av en visionar fantasi och formaga att stEilIa
problem pa ett fruktbart satt, och det innehiHler mangder av intressant material,
SOln vi kommer att ha stor gladje av i den ekonomiska diskussionen.

Nar det forra langtidsprogrammet diskuterades i Nationalekono1niska for
eningen for fern ar sedan, sysslade diskussionen ratt mycket med de principer
nlan skulle folja nar man lade upp ett langtidsprogram. Det forefaller mig vara
av ett visst intresse att aven denna gang diskutera den upplaggning som har
foljts.

Savitt jag forstar kan man Higga upp ett langtidsprograln pa en 11langd olika
satt, men det ar sarskilt tva uppHiggningar 801n ligger nara till hands. Den ena
innebar att man pa olika punkter forsoker hilda sig en uppfattning om hur
utvecklingen kommer att ga och pa grundval harav och den uppfattning man
har om hur den bor ga utformar man ett program. Man kan saga - dock med
en viss forenkling - att det var den upplaggningen som dominerade det lang
tidsprogram som framlades for fern ar sedan, och diskussionen forra gangen
kom i hog grad att kretsa kring fragan, om utredarna inte hade fordolt for
lasarna att det de kom fram till inte var vetenskapliga sanningar utan Inera
uttryck for personliga varderingar hos dem sj alva.

Det program SOln nu har framlagts skiljer sig ifraga onl upplaggning patag
ligt fran det foregaende, i varje fall saSom jag har last det. Skrivningen i offi
ciella utredningar av detta slag ar ju sadan att det finns mojlighet att anbringa
en mangd olika lasarter, men detta ar den lasart jag funnit naturlig.

Den uppHiggning som valts i det nu framlagda programmet skulle jag vilja
kalla matsedelsmetoden. Man har i stort sett sagt till svenska folket, att det ar
1960 kan fa ata en middag som kostar 56 miljarder i basta fall och 54! mil
j arder i samsta fall. Middagen bestar av forratt, varmratt och efterratt, och
inom varje grupp finns en mangd ratter att valja mellan. Inom denna matsedeI
kan luan kombinera ratterna pa en mangd olika satt, och utredningens ideal
ar att Higga fram for svenska folket en 111angd olika matsedlar att valja mellan.

Det ar dock uppenbart att en sadan upplaggning leder till stora praktiska
svarigheter, eftersom antalet kombinationsmojligheter ar oandligt stort. Darfor
har man, som professor Svennilson redogj ort for, efter en relativt kortfattad dis
kussion bundit vissa poster och sa att saga latit vissa ratter inga i samtliga alter
nativ; det galler en okning av valutareserven, lagerokningen, underhallet av
vart fasta kapital, den offentliga konsumtionen och de militara utgifterna. Dessa
ratter kostar ca 14 miljarder, dvs. 25 procent av hela maltiden.

Vad det darefter blir fraga onl ar att variera de tva aterstaende ratterna,
investeringar och privat konsumtion. Xven om det bara finns dessa alternativ
att valja meHan, blir det anda sex olika Inatsedlar om man skaH folja utred
ningens upplaggning. Xven en sadan begransad alternativflora ar naturligtvis
besvarlig att handskas Ined, och det ar naturligt att utredningen s.okt begransa
den ytterligare. Den laborerar i fortsattningen egentligen bara med tva alter
nativ, kallade A 2 och B 2, och den uppehaller sig till slut huvudsakligen vid
bara det ena av dessa alternativ.
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Infor denna uppHiggning kan mojligen en sofistikerad person. saga, att
svenska folket i sjalva verket inte har fatt nagra matsedlar att valja nlellan,
utan bara en enda, eftersom utredningen har endast utfort ett alternativ eller
mojligen tva i detalj. Det finns sma mojligheter att variera ratterna pa annat
satt eftersom det narluaSt forutsatter att man gor en ny langtidsutredning. For
att man skall kunna gora en omrakning maste man namligen ha kunskap om
alla de overvaganden som ligger bakom den aktuella prognosen och tillgang
till alIt material.

Nu tycker jag att den typen av invandningar i och for sig inte ar sa vagande,
~eftersom jag inte kan se att det i praktiken yore mojligt att gora pa annat satt.
Av rent praktiska skal ar man tvungen att begransa sig. Det ar dessutom ett
vardefullt inslag i utredningen att den sa klart har forsokt markera var de
vaxelstationer finns dar man har mojIighet att vaxla in taget pa ett annat spar.
loch med att lasaren har klart for sig var dessa vaxelstationer ligger har han
·ocksa vissa om an begransade moj ligheter att variera slutmalet for tagets fard.

Om man alltsa finner att det ar svart att gora pa nagot annat satt och alltsa
far finna sig i att utredningen ger ett ratt begransat val, tycker jag detta ytter
ligare understryker betydelsen av vad professor Svennilson kallade den rullande
planeringen. Den tror jag ar vasentlig. Avsikten ar aU man successivt skall fora
in nya antaganden alIt eftersom utvecklingen visat sig avvika fran de olika
alternativ man tankt sig och eventuellt undan for undan bygga pa prognosen
·ett ar framat i tiden. .

Jag tror emellertid att det ocksa ar v~sentligt att man inte bara lagger fram
en utredning utan ocksa ser till att statslnakterna verkligen tar stallning till
programmet och dess olika alternative Mran bor alltsa inte gora som man gjorde
forra gangen, da statsmakterna i stort .sett lade programmet till handlingarna
och sade att det verkade intressant och vardefullt och att de mojligen i stora
drag skulle forsoka fol j a det.

For mig framstar det som ett allmant rel1lighetskrav att statsmakterna pa detta
'satt skall ta ordentlig standpunkt till programmet. Det ar oandligt svart for de
enskilda medborgarna att satta sig in i konsekvenserna av de beslut som fattas
i riksdagen undan for undan. Enda forutsattningen for att de skall kunna gora
·detta ar att besluten satts i relation till en bestamd malsattning, som ar faststallcl
av statsmakterna. Det ar en underton i hela betankandet, att vi i realiteten inte
har satt oss in i konsekvenserna av de beslut som fattas och att forutsatt
ningarna att gara detta skulle ha varit storre om vi haft ett langtidsprogram aU
ha11a oss till.

Jag tror ocksa att ett sadant stallningstagande ar viktigt for att den "rullande
planeringen" skall kunna fa nagot verkligt yarde. Den farutsatter enligt min
mening att man vid de arliga revideringarna har nagot att jamfara med. Har
man ingen bestamd malsattning, blir resultatet Iatt att man sager att utveck
lingen ena aret faljt aiternativ A och nasta ar alternatiy B; under alIa omstan
'digheter kan det havdas att utvecklingen blivit som man "tankt sig". De vanliga
medborgarna har ingen aning om huruvida utvecklingen inriktas mot de mill
luan fran barj an tankt sig.

Det skulie i och for sig vara frestande att ga in pa fragan, om det finns llagra
mojligheter att forverkliga ett program av den art SOln skisserats i utredningen.
Man kan naturligtvis pa grund av erfarenheterna av det {orra programmet
·.kanna sig en sn1ula pessimistisk. For fern ar sedan konstaterades i denna for
salnling, att det gallde att for de narmaste fern aren oka investeringarna, oka



'EXPANSION UTAN INFLATION 135

bostadsbyggandet, starka valutareserven, halla nere hilexpansionen sarnt undga
inflation. Vi har haft en stor prisstegring under denna period, vi har inte kun
nat oka valutareserven, bostadsbyggandet har inte okat som tankt, men bilismen
har expanderat pa ett satt som fa anade da. Under sadana forhallanden kan
man undra, om det egentligen finns nagon mojIighet att forverkliga den lik
artade malsattning som nu stallts upp.

Jag kanner mig inte mogen att ga in pa den fragan, men kanner en viss sak
nad over att manga av de synpunkter pa den praktiska politiken som harvid
ar av betydelse, oeh som prof. Svennilson varit inne pa i kvall inte finns lned
i sjalva progralnmet, men jag forstar att det har stott pa svarigheter. Det ar i
oeh for sig ett egendomligt forhiHlande att vi har sa latt att enas om malen for
politiken men sa svart att ens diskutera medlen; det hade varit naturligare onl
det forhallit sig tvartOln.

Jag skall till slut berora en sarskild post, namligen konsumtionen, S0111

intresserar mig speciellt eftersom vi inom Industrins Utredningsinstitut sysslar
Ined en utredning pa detta omrade. Vi hade kanske pa den punkten onskat en
nlera ingaende diskussion. Vi har gjort vissa langsiktiga prognoser, som i viss
utstraekning har anvants av utredningen, men man har med hansyn till den
dystra framtidsbild som malats upp ansett sig bora modifiera dessa prognoser.
Det skulle varit vardefullt om man nagot mer gatt in pa hur en sadan modi
fiering kan komma att paverka de olika posterna.

Utredningen diskuterar i det sammanhanget utveeklingen av bilismen oeh
sager att det iute forefaller otroligt att en utokning av bostadsbyggandet, som
ger folk mojligheter att skaffa sig battre bostader, kan leda till en minskad takt
i bilexpansionen. Det ar svart att uttala sig om huruvida detta sa att saga rae
ker. Det kunde finnas ett skal att tro att det forhaller sig sa, om bilagarna vore
ett urval av personer med sma bostader oeh skaffat sig hil darfor att de inte
haft nagon mojlighet att fa en storre bostad. Om det yore pa det sattet, skulle
man vanta sig att bilagarna hade mindre bostader an ieke bilagare bland grup
per som hade samma inkomst oeh levde under i ovrigt likartade forhallanden.
Vi har i vara undersokningar parat ihop bilagare med icke bilagare som har
samma inkomst, salnma yrkesstallning, alder oeh eivilstand oeh som bor pa
sanuna ort. Det visar sig nu - egendomligt nog - att i detta material bil
agarna har nagot storre bostader an ieke bilagare oeh lagger ned nagot Ulera
pengar pa hostader an vad ieke bilagare gor.

Man kan tolka ett sadant resultat pa olika satt, lnen det gor en i varje fall
en smula tveksam till antagandet att en okning av bostadsproduktionen leder
till en minskning av bilismens expansion.

Undersokningen visar for ovrigt att skillnaden ar relativt liten for olika typer
av konsumtion mellan hilagare oeh ieke bilagare; det ar bara pa en post dar
det skiljer kraftigt: spritkonsumtionen ar vasentligt lagre for bilagarna.

Detta for over till en annan post, som utredningen kanske borde ha disku
terat mera, namligen spritkonsumtionen. Den ar intressant ur nlanga synpunk
ter aven i ett rent ekonomiskt sammanhang. Spritkonsumtionen kan mojIigen
SOln nyss sagts vara ett alternativ till bilinnehav, det ar vidare ett omrade dar
vi kan fa en stark konsumtionsokning med myeket liten produktionsinsats.
Posten ar intressant oeksa darfor att spritkonsumtionen liksom vissa andra typer
av konsumtion leder till investeringar, i vardanstalter o. s. v. Till sist oeh
framfor allt ar den intressant darfor att den ar sa stor. Det beraknas att svenska
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folket i ar super upp for ungefar 1,5 Iniljarder - det ar ungefar lik~ Inycket
som laggs ned pa inkop, drift och underhall av privata personbilar.

Det forefaller mig som om spritkonsumtionen varit yard att diskutera i detta
sammanhang, eftersom den uppenbarligen i viss man pa samlna satt som bilis
lnen har strategisk betydelse ur ekonomisk synvinkel.

Generaldirektor K. G. Hjort: Herr ordforande, lnina danler oeh herrar! Den
sonl haft formanen att fa Hisa detta betankande i korrektur blir glatt overraskad
over att det ar sa lattlast och att det ger en sa trevlig franlstallning av alIa de
svara fragor som skall diskuteras. Betankandet har motsetts med den allra
storsta forvantan. I tider da utgifter for investering och konsumtion Inaste sam
ordnas ar det av vikt att nlan har en overblick over omradet, och det far lnan
verkligen.

Utredningen maste kanna det skont att nu ha lamnat ifran sig sitt betan
kande, aven om den, av undertonen i betankandet aU doma, heIst skulIe ha
velat komma till ett mera uppmuntrande resultal. Det maste for saval narings
Iiv som statliga institutioner vara av stQrt yarde att fa detta betankande, oeh
jag viII oforbehallsamt ge utredningen en bloInma for vad den har a'stadkomInit.

Nar jag nu tar till orda viII jag belysa vissa forhallanden pa vagvasendets
omrade.

Utredningen har i sitt betankallde uttaIat, att den pa grund av ovissheten
Oln framtiden inte har lagt franl nagonting"som har karaktaren av ett definitivt
program och vidare att det inte har kunniat bli fraga Oln en verkligt detaljeracl
budgetbehandling sadan som normalt foretas i kommunala och statliga verk,
enskilda foretag och andra institutioner. En dylik kan ju endast goras inOITI
ramen for det lopande arbetet inom olika offentliga oeh privata institutioner,
sags det, och av den anledningen har ~tredningen narnlast gatt fraln till en
diskussion om prioritetsgrunderna ochen preliminar diskussion Oln mojIig
heterna till och konsekvenserna av en begransning av programmet for olika
omraden. Detta uttalande gor att man varken kan eller viII ga in pa nagon
detalj diskussion, och jag skall forsoka halla mig till nagra storre linj ere

SOln grund for sitt bedomande av vag- och gatubehovet tar utredningen upp
en antagen utveckling av bilbestandet. Darvid uttalar utredningell a ena sidan,
att en dampning skattevagen av bilismens utveckling forefaller sannolik oeh
kan bli nodvandig men a andra sidan att skal talar for att bilismen trots alIt
har sudan genomslagskraft, att den ieke i hogre grad paverkas av tillvaxten
i det samlade konsumtionsutrymmet. Utredningen anser att den kvantitativa
utvecklingen av antalet pers.onbilar ar den framsta anledningen till kravet pa
okade vaginvesteringar, varefter utredningen kommer till den slutsatsen, att
om investeringarna pa vagoInradet inte kan hoj as i tillrackligt snabb takt, kan
det bli nodvandigt att hoj a beskattningen av bilismen for att begransa dess
tillvaxt.

Hur lockande det an skulle vara for mig att ga in pa den fragan skall jag
inte gora det, eftersom jag inte behover det for den argumentering jag viII
lagga frame Jag skall inskranka mig till att behandla fragan, huruvida vi har
ett acceptabelt nat for den redan befintliga bilparken eHer rent av for den bi!
park som nyttj as aret om. Jag viII alltsa uppehalla Inig vid vagnatet och nytto
trafiken, aven om jag tycker att ordet nyttotrafik ar ganska vilseledande nar det
galler bilismen.
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Den delegation for oversiktlig vagplanering som nu arbetar inom vag- och
vattenbyggnadsstyrelsen har som bekant i varas for yttrande sant ut en skiss
till ett stamvagniit, som omfattar ungefiir en sjundedel av det totala vagnatet.
Samtidigt meddelades att delegationens arbete i fortsattningen skulle omfatta
aven ett bedolnande av de ovriga sex sjundedelarna av viignatet, det s. k. sekun
darvagniitet.

Vid pressbehandlingen av detta skissforslag har man tyvarr fast alltfor stor
vikt vid att en ringa langd av det hela skulle utforas som fyrfiliga vagar eller
nl0tOrVagar. Skulle lnan donla el1dast efter tidningsrubriker, skulle man rna
handa tro att vi var inne pa planlaggning av ett vagnat i lyxklass. Sa ar inga
lunda forhallandet. Den som narmare tagit del av forslaget uppfattar att den
ojamforligt storsta Hingden av det totala vagnatet - cirka 98 procent - alIt
jamt skulle vara tvafiliga vagar och forbli det for overskadlig tid. Dessa tva
filiga vagars ombyggnad ar behovlig fran trafiksakerhetssynpunkt och av
harighetsskal. Alldeles sarskilt faster jag avseende vid behovet av att kunna
oka tillatet axeltryck for ett battre utnyttj ande av den redan befintliga Iastbils
parken sanlt att forbiittra sj alva vagbanorna sa att driftkostnaderna darigenom
kan lninskas. Utredningen uttalar om den saken, att enligt det ekonomiska
resonemang som forts maste okningen av vaginvesteringarna fram till 1960
ske i relativt langsam takt, och forst darefter, nar andra svara bristforhallan
den blivit avhjalpta, bor nlojligheter finnas att kraftigt oka takten i byggandet
av vagar oeh gator. Ett sadant program, sager utredningen vidare, kan tvinga
till storre restriktivitet i fraga om ratt att parkera, i fraga om hastighet oeh i
fraga onl hjultryck an om ett storre program omedelbart kunde paborjas.
Bilkoer vid rusningstid komlner ocksa att bli vanligare i de storre samhallena
och pa selnesterstraken an vid en snabbare utbyggnad. Utredningen har ernel
lertid utgatt fran att bilkoer under timmar med toppbelastning ar ett Inindre
ont an bostadskoer och skolkoer oeh att de senare i forsta hand maste avhj alpas.

Det sista uttryeket ar ett slagord sonl faster sig i minnet, och vi Iar val fa
hora det atskilliga ganger under den narmaste tiden. Slagordet ar emellertid
farligt, oeh det kan foranleda beklagliga missforstand. Fragestallningen ar nam
ligen inte bilkoer under toppbelastningstirnmar contra bostadskoer, utan det
galler en avvagning av vad nyttotrafiken kraver. Vi syftar icke till en utbygg
nad av vagar framst for den renodlade sOlnmartrafiken - hur nyttig den an
Ina vara - utan for nyttotrafik, och dessa utbyggnader fordras icke blott 80m
utredningen anger for att vidga flaskhalsar i trafiken utan aven oeh i hogsta
grad bland annat for att ge vagarna en mot trafiken svarande barkraft.

I det hanseendet viII jag erinra Oln vara arligen aterkommande svarigheter
i samband Ined tjallossningen. Tjalskadorna akar i langd ar efter ar, och
vagarna vander formligen ut oeh in pa sig. Av vart 90.000 krn langa allmanna
vagnat var ar 1952 ungefiir 12.000 km, d. v. s. 13 procent, forsedda med sam
manhangande tjalskador och ar 1955 i runt tal 15.400 km, d. v. s. 17 procent.
Det ar en stegring, som vi fruktar skall ga vidare. Samtidigt var 3 procent av
den salnlnanlagda vagstrackan avstangd for lastbilstrafik viss tid ar 1952 och
7,5 procent ar 1955. Nar tj alskadorna okar i sa hog grad star vi infor behovet
av att i allt storre utstrackning stanga av viigarna under tj allossningsperioden.
Det ar vetskapen om den odesdigra inverkan harav pa berorda orters ekono
Iniska liv som gj ort att vi i det langsta sokt inskriinka avstangningarna.

Jag skulle vilja dra en parallell. Om en foretagsledare far rapport om att
ett fahrikstak tagit skada av for stark belastning, sa att platen knycklats ihop
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oeh brustit oeh sHipper in vatten oeh takstolen borj at bagna, skiekar· han dit
sin byggnadsavdelning for att avhjalpa skadan; han nojer sig inte med att
skieka dit en malare med pensel oeh fargpyts. Man satter in byggnadsatgarder.
Inom vag- oeh vatten har vi svart att tanka oss att byggnadsatgarderna icke
skall fa okad omfattning fore 1961.

SaSOnl jag inledningsvis nalnnde syftar vi aven till en snabbare overgang
an hittills till belagda vagar. Detta. kravs framst av att vi ieke kan halla de
starkast trafikerade vagarna som grusvagar. Men det ar onskvart aven darfor
att transportkostnaderna - inte minst branslekostnader - minskar avsevart
pa belagda vagar. Enligt verkstallda undersokningar minskar bransleforbruk
ningen minst 10 procent och i vissa fall 20 procent. J.\tlinskat gulnnlislitage,
okad livsHingd pa bilarna m. ID. gor att de totala driftkostnaderna minskar
proportionsvis lika mycket som branslekostnaden, i vissa fall till oeh med mera.
Ieke heller pa detta omrade syftar vi emellertid till nagot lyxutforande. Av lan
dets vagar ar bara 10 proeent belagda, och vart mal for narvarande ar att fa
25-30 proeent belagda. Resten komnler under tid SOln nu kan overskadas att
alltj anlt vara grusvagar.

Vad jag nu anfort galler behoven for den trafik oeh den bilpark vi redan
hare Som jag inledningsvis namnde nojer jag mig med detta som argument oeh
talar i det har sammanhanget inte Oln vad den okade tra£iken for med sig.

Langtidsutredningen har sagt, att vi i forsta hand bor lamna plats for inves
te.ringar 80m snabbt gor nytta och som g~r ett stort utbyte av det investerade
kapitalet. Jag tror att vi pa vagomradet har mojlighet att fylla bada dessa krav.

Hur ser nu planerna ut for investeriI}garna i vagar och gator enligt utred
ningens forslag? Vag- oeh gatuvasendet ingar i en samnlansatt post vilken bestar
av detta plus en del annat och som gick upp till i runt tal 600 milj. kr. ar 1955.
Man raknar for denna post Ined en arlig genomsnittlig okning under femars
perioden Ined 40 milj. kr. - darefter skall det bli en snabbare okning pa 450
milj. kr. Jag vill inte gora nagon j amforande framstallning i fraga om hela
namnda post, 610 milj. kr., utan inskranker mig till en del darav, namligen
investeringarna i landsbygdens vagar, som har varit sarskilt apostroferade i
olika sammanhang. Vi har en langtidsplanering i vara flerarsplaner, som gors
upp for fem ar i taget oeh revideras vart tredje are Omslutningen diskuterades
redan vid behandlingen av den senaste bilskatteutredningen, da bilskatten av
vagdes bland annat med hansyn till behovet pa vagsidan. Darvid uttalades j

statsverkspropositionen att det kunde vara tveksamt, onl vag- oeh vattenbygg
nadsverket skulle fa tillfalle att nyttj a alIa dessa pengar, men planlaggningen
hade vi ratt att ansluta till de stigande investeringar som bilskatterna forutsatte.
Med stod av detta har vi flerarsplanerna utarbetade for en total o111slutning ar
1955 av 320 milj. kr., oeh denna stiger till 450 milj. kr. det sista aret i flerars
planen, 1959. I realiteten ligger vi stilla aren 1955, 1956 oeh praktiskt taget
aven 1957 pa en omslutning nlellan 270 och 275 Inilj. kr., alltsa betydligt lagre
an lnan har raknat med i planerna. Detta gor att vi for narvarande har en stark
efterslapning i forhiHlande till de planer som upprattats Ined hjalp av de vag
konlIDunala institutionerna, lansstyrelserna m. f1.

Okningen av anslagen for investering i vagar pa landsbygden, 80nl nu ar i
runt tal 270 milj. kr., skulle bli en del av den for 610-milj.-kr. ..posten forut
satta okningen med 40 milj. kr. Det innebar en okning av anslaget for lands
bygdens vagar Ined i medeltal 18 milj. kr. under femarsperioden eller en sue
cessiv arlig okning lned ungefar 9 Inilj. kr. Detta motsvarar 400.000 kr. for ett
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nledelstort Ian. Skulle det anvandas enbart for forstarkning av tjalsvaga vagar,
ger det hogst 4 km arligen okad forstarkt vag. Den siffran kan nlan jamfora
med de uppgifter jag nyss lamnade om tjalskadade vagar.

Att detta medfor en nodsituation for trafiken ar stallt utonl alIt tvivel.
Jag tror emellertid att det ieke skuUe vara aUtfor svart att inom ramen for

den framlagda knappa kalkylen jamka vasentligt till vagvasendets forman. Ut
redningen har sjalv utgatt fran att det f.ramlagda forslaget inte ar en detaIjerad
budgetbehandling.

Foljer emellertid regeringen utredningens forslag, sa kommer vi att fa prak-·
tiskt taget status quo fram till 1960 vad betraffar vagforbattring. Vad som sker
dar-efter vet varken utredningen eller vi. Det ar for Iandets utveekling till allvar
lig skada om vagar oeh gator inte far tillrackliga resurser att bli det underlag
som kravs for okad ekonomi i fraga om vagtransporterna.

Det ar forvanansvart atl den bristande utveeklingen pa vagvasendets omrade
inte vacker storre opposition ute i landet. Man utgar kanske fran att staten utan
sarskilda patryekningar skall skota den servieeuppgift som den atagit sig oeh
som den tar full betalning for. Jag tror emellertid att oppositionen kommer
senast hosten 1957, da de nuvarande flerarsplanerna skall underga en reguljar
omarbetning. Skall de da pressas ned pa det satt som utredningen ger oss anIed
ning att befara, maste det te sig beklammande for kommunernas oeh narings
livets man att transportekonomiskt viktiga vagforetag - son1 de vantat sig
utforda under 1950-talet - uppskjutas till 1960-talet.

Vi hoppas att regeringen vid forslagets overarbetning inOlU Kanslihuset gor
den vasentliga jamkning uppat som faktiskt ar nodvandig.

Direktor S. Gerentz: Herr ordforande! Dr Wallander liknade detta betan
kande vid en samling matsedlar. Det forefaller mig emellertid inte precis upp
lagt for nagon angenam huggsexa; snarare kommer val manga att propagera
for okad konsumtion just av deras favoritratter. Jag skall dock inte upphalla
mig vid den saken utan vill bara betona vikten av att svenska folket sj alvt far
avgora, vilka ratter som skall konsumeras.

Jag skuUe vilja upphalla mig vid tva problem, varav det ena ror investering
arna. Det galler nu liksom 1950 att oka investeringarna - de fIesta ar val
overens darom. Av fundamental betydelse vid den avvagning som skall ske
lTIellan olika sektorer, med andra ord vid prioritetsbedomningen, ar effektivi
tetsutveeklingen inonl de olika sektorerna. Det ar eluellertid sj alvkIart att det
kan finnas samband nlellan en kapaeitetsokning pa ett hall oeh en effektivise
ring pa ett annat. Utredningen har naturligtvis inte forbisett detta, lTIen i vilken
man den vid prioriteringen beaktat dessa samband ar en oppen fraga.

Ett klassiskt exempel pa ett sadant intersektorsamband utgor transportvasen
dets inverkan pa hela naringslivets effektivitet oeh produktivitet. Det ar erfa
renhetsmassigt klarlagt, att transportarbetets volym nar det galler godstrans
porter samvarierar med produktionsutveeklingen inom industrien. Det behover
naturligtvis inte betyda att investeringsbehovet i kommunikationsvasendet maste
vara lika stort som inom naringslivet i ovrigt for att det skall bli ett harmoniskt
forhallande mellan produktionsutveeklingen och utveeklingen av transport
volymen. Men nar man inte anfort dessa intersektorsamband som nagot av de
huvudkriterier som fatt vara forutsattningen for prioritetsbedomningen oeh nar
man dessutom enligt betankandet i ratt hog grad skall koneentrera sig pa inves
teringar som medfor en betydande okning av produktionstillskottet redan pi!
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kort sikt, finns eluellertid stor risk for spanningar mellan naringslivets efter
fragan pa transporttj anster och utbudet pa transportInarknaden. Har ar saledes
inte fraga om ett antingen-eller, antingen investeringar i kommunikations
Inedel eller i naringslivet i ovrigt, utan om ett bade-och.

Jamfor man forandringen fran 1956 till 1960 enligt utredningens lagre
utvecklingsalternativ med 1955 ars faktiska niva, kommer man till det resultatet
att forandringen for varuproduktionen som helhet utgor ungefar 17 procent
och for den egentliga industrien 13 procent, luedan samfardselinvesteringarna
skulle oka med mindre an 7 procent. Dessutom bor beaktas, att vi i dag inga.
lunda har ett jaluviktslage, utan kapaciteten pa transportmarknaden ar otill
racklig, och inte minst besvarande ar vagnsbristen inom statens jarnvagar.

Det finns diirfar kanske anledning att fraga sig, om inte dessa intersektorsam·
band bor beaktas i hogre grad under den fortsatta debatten om langtidspro
grammet. Det finns sakert paralleller till detta exempel pa flera andra omraden.

Ett annat sporsmal som jag i korthet viII berora galler den ekonomiska poli
tikens medeI. Det ar ett omrade som utredningen sj alv icke ansett sig bora ga
narnlare in pa, eftersom den varit en expertkommitte som blott haft att redo
visa ett material som anger forutsattningarna for den ekonomiska politiken
l11en inte sj alv tar stallning till de politiska avvagningsfragorna. Det ar emeller·
tid uppenbart att det ar svart att helt forbiga dessa avvagningsfragor, oeh utred
ningen har ju inte heller formatt detta.

I betankandet har bland annat anforts'vissa skal for en hojning av fordons
och drivnledelsbeskattningen. Huvudsakligen tva motiv har redovisats, det ena
att de nuvarande skatterna endast skuUe tacka en del av kostnaderna for de
investeringar sonl okningen av antalet;/ fordon kraver, och det andra att sam·
hallets investeringar i t. ex. gatoroch vagar inte kan okas i sa snabb takt, att
trafikapparaten kan ta upp den hastigt vaxande fordonsparken. Syftet skulle
lued andra ord vara att direkt begransa tillvaxten, vilket enligt utredningens
eget pastaende skulle vara till fordel ocksa for bilagarna sj alva, eftersom trafik
apparaten eljest skulle bli overbelastad.

Vad det farsta argumentet betraffar kan forst namnas, att fordonsagarna
forra aret i fordons- och drivmedelsskatter erlade 320 miljoner kronor mer an
vad som enligt nu gallande principer utnyttj ades for sadana andamal for vilka
trafiken har ett kostnadsansvar, som blivit beraknat och av riksdagen faststallt.
Det ar en princip som aldrig har bestridits, att varje trafikmedel skall bara
sina kostnader. lnnan nagra nya berakningar gjorts 80m visar att dessa kost..
nader for en viss trafikgren ar storre an de for narvarande uppskattas till, ar
det dock svart att overtyga om behovet av en ytterligare hojning av just for·
dons- oeh bilbeskattningen. Redan nn bidrar jn motorfordonstrafiken i vasentlig
111an till samhallets investeringar pa andra omraden an trafikens. Vid den nya
bedomning av kostnadsansvaret som antagligen kommer att goras i ett storre
trafikpolitiskt sammanhang inom 1953 ars trafikutredning bor man ocksa
ta hansyn till att alIa investeringar i vagvasendet - saval nyinvesteringar som
reinvesteringar - ju betalas kontant. Det finns strangt taget ingen principiell
anledning att betrakta investeringarna inom detta omrade pa annat satt an
investeringarna i andra kommunikationsmedel. Man skulle sfHunda med fog
knnna avervaga att tilUimpa en lanefinansiering, vilket sker i rnanga andra
lander.

Det far vidare beaktas, att om man staller upp nagra speciella hinder for ett
visst trafiknledel, Inedfar det felaktiga investeringar pa andra hall. Det for-
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orsakar med andra ord en snedvridning i uppbyggandet av var transportappa
rat, vilket leder till fordyringar oeh hammar konkurrenskraften. - Vid den
slutliga avvagningen av dessa fragor tror jag det kommer att visa sig att den
trafikpolitiska ekvationen ar betydligt Iner komplieerad an lnan kanske tror
nar man Hiser detta betankande.

Det andra argumentet som Hlngtidsutredningen i detta Sanl111anhang anfnr
far val anses vara uttryek for en medveten onskan att styra konsulntionen i en
viss riktning. Konsumenten skulle inte langre sj alv fa bestalnma, hur han skall
anvanda sina inkomster, utan samhallet skulle ingripa oeh dirigera kOnSU111
tionsutveeklingen. Det ar i detla fall inte fraga om en allmant konsumtions
begransande atgard av det slag som energiskt payrkats fran naringslivets hall
pa senare tid utan onl en begransning av ett visst konsumtionsomrade. Mojli
gen kan det anforas skal for sadana drastiska atgarder nar landet befinner sig
i en krissituation, men att det fria konsumtionsvalet under Inera normala for
hallanden skall begransas pa ett ingripande satt forefaller vara en nyhet for
detta land.

Myeket av det SOln star i langtidsutredningens betankande - sarskilt huvud·,
linjerna - kommer sakert att tjana till god upplysning oeh vagledning for bade'
forvaltning oeh foretag under de narmaste aren. Nar utredningen ger sig in
pa sadana har detaljavvagningar oeh behandlar de ekonomisk-politiska medlen,
staller man sig dock tveksam oeh undrar om har inte nlindre ar fraga om att
ge information an om att skapa ett tillhygge som kan anvandas i den ekono
misk-politiska debatten nar det passar.

Generaldirektor R. Sterner: Herr ordforande, mina danler oeh herrar! Dr
Wallander stallde fragan, vad 80m kommer att handa med programmet. KOl1l-'

Iner statsmakterna att binda sig for det oeh inrikta sin politik efter progran1
Inet? Det ar en fraga som jag inte kan besvara. Jag fick emellertid forra gangen
det intryeket, att man avsag att inte binda sig, men sedan foljdes programmet
ratt noga i aHa fall. Atminstone blev det sa att manga av malsattningarna i
det forra programmet ganska hyggligt genomfordes, battre i varje fall an dr
Wallander ville Hita framskymta.

Jag tror emellertid inte att vi har kommit sa langt i planeringsstadiet att
vi kan gora upp en allman planritning av denna karaktar, sedan utfora den i de
talj for olika departement oeh till sist anmoda riksrakenskapsverket att kontroI
lera att programmet blir riktigt genomfort. Det ar kanske inte Ineningen, oeh
vi hoppas val att det heller aldrig skall bli preeis sa.

Det vasentliga vardet med detta program ligger enligt mitt fornlenande i dess
publieitetsverkan. Vi far lara oss att tva ganger tva ar fyra, oeh det behover
vi sannerligen lara oss. Vi ar ju sa beskaffade, att vi nar som heIst med over
valdigande maj oritet skulle vilj a anta den tesen, att tva ganger tva ar feIn,
sex eller sju. Det tar sig uttryek pa det sattet, att vi viII ha en stegring av den
privata konsumtionen, dels for oss som arbetar oeh dels fpr de aldre, vidare
en forbattring av barnfamiljernas stallning, flera bostader, mer skolor och
sjukhus, battre vagar, fler bilar. Vi behover da en Svennilson SOln talar om for
oss att tillgangarna inte racker for de stora okningar, sonl skulle vara onsk
varda pa alIa dessa oeh andra poster. Det papekas i viss nlan i nationalbud..
geten, men vi behover ocksa sadana har berakningar, garna utforda efter rul
lande metodik med nagot Hingre perspektiv. Publieiteten kril1g berakningarna
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skall Hira bade statsmakterna, foretagarna och oss enkla konsumenter att inte
vanta oss for mycket.

Nar ett program av denna art framlaggs, blir det givetvis en "free for all".
Var och en kampar for sina behov, och vi har redan hort en del av detta, ehuru
det i denna forening har skett i mycket stadade former. Det kommer att fort
satta pa andra hallinen da i andra former.

Sj alv skulle jag ocksa viIj a vara med i den dehatten, inte for att plotsligt
forneka min tes att vi maste halla oss inom ramen for vara resurser utan dar
for att var och en vid prioritetsbedomningen maste se till att alla goda argu
Inent kommer fraln.

For min del vill jag saga - kanske i nagon motsattning till de sista talanla
- att utredningen har bedomt bilismen vist i den man den velat uttala Dagot
olndome om bilisnlen. Bokens titel ar dock Balanserad expansion, och man far
val saga om bilismens expansion, aven om den maste vara stark under alla for
hallanden, att den varit sa explosionsartad, att den inte riktigt passar in i ideal
luodellen av en balanserad expansion. Detta sista uttryck betyder visserligen inte
att alIa delar skall utvecklas harmoniskt, l11en utvecklingen inom bilismen har
nog gatt litet for ryckigt. Detta har vallat manga stora svarigheter, eftersom ju
bilismen aven drar med sig oerhorda investeringsbehov betraffande vagar oeh ~

allt mojligt annat oeh som vi har delvis har 40rt talas om.
Jag tror att alla politiska partier har varit litet for radda for att hanlma

bilismens utveckling. Vi har bland de liigsta bilskatterna i Europa, och vi
hal' ocksa den storsta hiltatheten i Europa.

Nar proportionerna blir sa vanstallda sonl de blivit genoln att vi inte hin
ner med andra saker, far vi under lang tid framat felinvesteringar. Bilarna
skall ju vara trafikmedel, men pa Stockholms gator ar de i forsta hand trafik
hinder. Det ar en annan sak pa landsby;gden. Dar foreligger ju ocksa det ytter
ligare behovet att bryta isoleringen. dnl naringslivets behov behover vi inte
overtyga varandra.

Jag kommer darl1led in pa fragan, om bilismen bar sina samhallsekonomiska
kostnader;. Har det gjorts nagon utredning som visar om sa ar fallet? Bar
bilismen den oerhorda kostnad som ligger i den stadsombyggnad vi tvingas
till, till stor del just pa grund av bilismen? Bar bilismen de kostnader som tra
fikforetagen asamkas darfor att fordonen maste koras sa langsamt pa gatorna
till foljd av trafikhindren? Det ar nog en hel rad sadana poster sonl inte finns
med i alla kalkyler.

Daremot har jag storre forstaeise nar professor Svennilson tryeker sa hart
pa en del andra investeringsbehov, ~etraffande bostader och skolor, oeh jag
skulle speciellt viIj a tala for en sak som jag haft anledning att se pa i samband
Ined ett kommittearbete, namligen sj ukvarden. Dar skall jag ge mitt HIla bidrag
till denna "free for all". Jag tror att dess behov har underskattats i denna ut
redning, liven om forsok har gjorts att forsta demo Jag har ocksa suttit med i
investeringsberedningar som far skara ned investeringskvoten t. o. m. for
sjukvarden, men nu ser jag saken pa ett annat satt.

Vi har pa detta omrade liksom pa sa manga andra en oerhort kraftig efter
fragestegring, SOln jag skall illustrera med ett par siffror fran ett enda omrade,
namligen den slutna kroppssj ukvarden. Antalet intagna per ar i sluten kropps
sjukvard okade fran 1920 till 1930 med over 40 procent, pa 1930-talet med
50 procent och pa 1940-talet .med 56 procent. Antalet platser okade i langsalll
111are takt, och procenttalen for den okningen var dessutom fallande.
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Forklaringen ar att platserna har blivit battre utnyttj ade, oeh denna for
battring var sarskilt 111arkant pa 1940-talet, franlst till foljd av inforandet av
antibiotiea oeh vissa andra nya behandlingsmetoder, som slog igenom pa 1940
talet. Omkring 1950 intraffade en forandring i utveeklingen i det att intag
ningen av patienter i sluten vard pa kroppssj ukhus okade i en takt som bara
var ungefar fjardedelen sa hog som pa 1940-talet, oeh platsantalet okade unge
far lika myeket. Den sankning i medelvardtiden soIn tidigare agt rum har helt
stoppat pi! grund av att l11an tagit ut de fordelar som lag i de nya behandlings
111etoderna.

Det beror pa en teknisk tillfallighet inOln sjukvarden att det trots att inves
teringsutryml11et under hela 1940-talet varit sa begransat inte har blivit mera
skrik an det blivit, men nu ar verkningarna av denna tillfallighet slut, oeh
hadanefter far vi en aekul11ulering av behovet vilken kommer att vaeka reak
tion. Jag tror att byggnadsregleringen till sist maste ge vika for kraven pa
dellna punkt.

Nu ar anda att l1larka att kroppssjukvarden ju inte ar det mest eftersatta
ol1lradet. Forhallandena inonl den psykiatriska varden ar ju en av de storre
skandalerna i folkhelnmet, oeh det ar alldeles tydligt att investeringar dar oeh
naturligtvis anskaffande av fler lakare o. s. v. kan innebara en oerhort varde
full produktiv insats. Risken for dem sonl nu fods oeh koml11er att leva till
70-arsaldern att nagon gang i livet hamna pa sinnessjukhus ar, under forut
sattning att intagningsfrekvensen forhlir densamma SOI11 nu, 8 proeent, oeh
clartill kommer de fall som behover olika slag av lattare vard. Det ar uppen
hart att det skulle betyda ganska myeket for arbetslivet 0111 vi kunde satta in
storre resurser pa sadana omraden.

Professor Svennilson herorde denna fraga i sitt foredrag da han sade, att
landstingen borde begransa okningen av den slutna varden genom att stalla
storre resurser inoln den oppna varden till forfogande. Jag tror nog att lands
tingen i oeh for sig garna skulle viIja gara detta. Anledningen till att det inte
sker i storre utstraekning ar dels att detta ar en forhandlingsfraga, dar inte
hara landstingell oeh vi konsumenter ar involverade, utan aven andra parter
som det kan vara svart att komma till ratta nled, oeh dels att vi har ett orimligt
lagt lakarantal i Sverige - det Uigsta i alla utveeklade lander hortsett fran
Finland.

Jag skall inte orda Iller 0111 dessa saker utan vill bara understryka att har
finns myeket stora investeringsbehov. Det innehar inte att jag fornekar nod
vandigheten av att lTIan totalt sett haIler sig inOIn den raI11 som produktivitets
utveeklingen anger.

De som laser professor Svennilsons oeh hans kollegers framstallning far
Iatt den forestallningen, att detta ar en puritansk budget, oeh man kommer att
saga att vi inte forblir sa puritanska utan kommer att oka var konsumtion,
skaffa oss fler hilar o. s. v. Det ar latt att vara vis pa det sattet, men ar man
det, har man kanske anda forhisett sj alva sens moralen, SOITI ar att vi riske
rar att hehalla det elande vi har i form av brist pi skolor, bostader, sjukhus
och andra sjukvardsinrattningar samt hristande mojligheter till investeringar i
naringslivet, OITI vi inte offrar mer for de viktiga behov, SOln har berorts.

Docent E. Dahmen: Jag kanske far ankllyta till vad generaldirektor Sterner
sade oeh forsoka satta in hans synpunkter i ett storre sanlmanhang.
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Utredningen har pa ett fortjanstfullt satt riktat stralkastarljuset pa ett
vasentligt problem i det svenska samhallet i dag, namligen problemet at~ be
gransa den starka stegringen av konsumtionsefterfragan. Tyvarr har val stnll
kastarljuset, aven om det varit ratt inriktat, blandats av till halvljus, och det ar
kanske ursaktligt, eftersom utredningen inte sett som sin uppgift att ga in pa
ekonomisk-politiska problem i storre utstrackning. Nar utredningen anda gor
det i nagon man, viII jag emellertid ta upp en punkt i det sammanhanget,
namligen vad utredningen kallar sociala inkomsttransfereringar, alltsa sadana
saker som barnbidrag, sjukpenning, generella hyressubventioner och gene
rella, icke behovsprovade folkpensioner.

Dessa transfereringar ar savitt jag forstar starkt konsumtionsstimulerande,
Inycket mer an folk i allmanhet har klart for sig. Jag menar, att det skulle ha
behovts att stralkastarljuset i full utstrackning hade riktats pa dessa transfere
ringar. De verkar konsumtionsstimulerande direkt genom utgifternas storlek.
De icke behovsprovade socialutgifterna uppgar i dag till ca 2,5 miljader kr.,
d. v. s. 25 procent av statens driftsbudget. Vidare begransas sparandet at
Ininstone till nagon del av de skatter, som tas in for finansiering av dessa ut
gifter.

Eftersom denna socialpolitik - som jag egentligen inte viII kalla social
politik - ar starkt konsumtionsstimulerande, ar den ekonomiskt-politiskt irra
tionell, om man bedomer fragan Ined hansyn till det mal for politiken som vi
alla ar ense om och SOin utredningen starkt har markerat, namligen expansion
genom investeringar utan inflation.

Vad ar det som gj ort att man hittiUs trots detta har fortsatt den irratio
nella politiken? Naturligtvis ar det politikernas kamp om rosterna. Emellertid
lnaste man val som ekonom staHa sig tveksam till huruvida det verkligen skall
behova vara pa det sattet. Eftersom alJa partier ar med om dessa "politiska
gavor" till valjarna, kan val inget sarskilt parti tjana sa mycket pa demo Jag
undrar darfor Oin det inte finns forutsattningar for en overenskommelse om
att man skall sluta upp att dela ut demo

Om man kan med hansyn till lnalet for den ekonollliska politiken konstatera
detta helt objektivt, utan attengagera sig, kan man sedan engagera sig sa
mycket mera for en subj ektiv vardering, som jag tror de fIesta viII ansluta sig
till, om de tanker igenom vad saken innebar. Man kan fraga sig, om det ar
rimligt att transferera en massa pengar till personer, SOIU strangt taget inte
lider nagon nod, i synnerhet nar det innebar, att vi inte har rad att driva vad
jag viII kalla en socialpolitik i egentlig mening, d. v. s. hjalpa dar hjalp verk
ligen behovs. De omradena ar sannerligen inte sa fa som folk kanske tror. Det
finns fortfarande stora kategorier i detta land SOIU lider verklig nod. Gene
raldirektor Sterner antydde i nagon Iuan detta, och det kunde sakert raknas
upp manga" fler sadana omraden.

Vi kan jamfora anvandningen av t. ex. barnbidragspengarna - .Jnan kan fa
en uppfattning om den saken onl Iuan gar i stadens affarer sa har fore jul 
med de forskrackande missforhallanden, som i varje fall de socialt arbetande
kan se inom t. ex. alkoholistvarden, kroppssjukvarden, sinnessjukvarden, illd
ringsvarden, fangvarden o. s. v. Skulle inte en sadan j amforelse verkligen upp
rora alIa?

Nu ar det ju inte bara upprorande, utan ocksa dumt. Dessa politiska gavor
till folk, som egentligen inte behover dem, ar konsumtionsstilllulerande och
sasolll generaldirektor Sterner snuddade vid skulle en verklig socialpolitik -
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i motsats till vad jag skulle vilja kalla den asoeiala politiken - innebara en
produktionsstimulans genom att aterfora hundratusentals manniskor till en
fullvardig produktionsinsats. En sadan soeialpolitik skulle vara mindre stats
finansiellt betungande an de politiska gavorna are Man kan tanka sig vad bara
en ringa del av dessa 2,5 miljarder skulle kunna astadkomma, om pengarna
sattes in pa de verkligt sjuka punkterna i samhallskroppen.

Min konklusion ar denna: Lat oss ga in for en verklig soeialpolitik, som ar
vardig en valfardsstat! Vi bor gora det dels av ekonomiska skal med sikte pa
det mal for politiken, som utredningen har satt upp oeh som alla ar ense om,
namligen expansion utan inflation, dels oeksa av humanitara skal.

Professor I. Svennilson: Doktor Wallander stallde fragan, pa vad satt stats
Inakterna skall ta hansyn till Hlngtidsutredningens betankande vid handhavan
det av den ekonomiska politiken. Ja, vi har inte gj ort oss nagra illusioner om
att detta betankande skall behandlas pa nagot mera eeremoniost satt. Sj alva
upplaggningen, att vi inte lagt fram ett bestamt program utan gj ort upp en
lnatsedel, sasom dr Wallander sade, utesluter redan tanken att riksdagen
skulle anta eller avvisa utredningens resultat. Vi har sett var uppgift Inera
anspraksiost oeh endast forsokt ge en bakgrund for aktuella besiut. Dessutonl
tror vi inte att verkningarna av programmet skall bli sa langlivade; vi raknar
inte med att det skall bli utgangspunkt for nagon fast plan for statsmakterna
under en langre foljd av are Vi har den mera ansprakslosa forhoppningen,
att det skall kunna paverka statsmakternas handlande i ar oeh kanske nasta are

Sasom jag forutspadde har flera talare har statt upp for att demonstrera att
lnin uppfattning var riktig, att den okning av investeringarna som vi har raknat
lned kommer att anses alltfor liten. Nagon av talarna antydde visserligen att
investeringarna pa hans omrade borde kunna okas pa andras bekostnad, Inen
hantalade inte om var pengarna skulle tas. Var vill t. ex. generaldirektor Hjort
ta pengarna till en okning av vaginvesteringarna med ytterligare 100 miljoner
om aret? Skall vi ta dem fran sjukhusinvesteringarna, som enligt programmet
skall oka med 30 miljoner, oeh alltsa lata dem skaras ned med 70 miljoner?
Skall vi ta dem fran industriens investeringar, som har beraknats aka med
300 miljoner, eUer skall vi skara ned akningen av investeringarna i kraftver
ken fran 130 till 30 miljoner?

Ja, dessa fragor ar svara att besvara oeh de visar, att det inte ar av oginhet
eller brist pa intresse for de enskilda omradena som vi i vara exempel har
gj ort nedskarningar, utan det beror helt enkelt pa att alIt inte far plats inom
den ram vi har raknat med.

Vad speeiellt galler bilismen har vi framhallit att denna utgor ett av de stora
samhallsproblelnen, oeh det tror jag vi alla kan vara ense om. Vi tyeks dar
vidlag befinna oss pa en punkt i utveeklingen som ungefar motsvarar 1920
talet i Amerika, da bilismen har upp den valdiga hogkonjunkturen i det ameri
kanska naringslivet. Nu har vi sa myeket att klara har i landet pa andra
omraden, sasom hyggandet av bostader oeh skolor. Kunde vi koneentrera alla
resurser pa hilismen, skulle den kunna genOnlga en lika snabb utveekling 80m
i Amerika. Vi har beraknat att alla investeringar som har med bilismen att
gara, bortsett fran personbilarna, uppgar till 40 miljader kronor under ett
par artionden enligt de planer som lagts fram fran olika hall. Dari ingar inves
teringar i "nyttobilar", vagar, bilfabriker, service- oeh reparationsanHigg
ningar, ombyggnad av tatorterna oeh inte minst anordnandet av parkerings
utrymmen, som ar en oerhart dyrhar sake Denna siffra anger hara storleks-
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ordningen, Inen det sager sig sj alvt att det ar en kolossalt stor kropp son1 skall
trangas in i var anstrangda ekonomi, och jag tror vi kan vara ense om att det
yore lyckligt om bilismens utveckling kunde dampas nagot, atn1instone under
de narmaste fern aren. Det vore lyckligt for hela samhallet oeh givetvis aven
for vag- oeh vattenbyggnadsstyrelsen.

Det kan handa att vi far en dampning pa den punkten utan att gora sa
mycket direkt at saken, om vi namligen for en politik som haIler konSulntio
nen tillbaka, och Oln vi bygger bostader i storre utstrackning an tidigare.
Trots vad dr Wallander sade tror jag att har rader ett substitutionsforhallande.
Jag ar radd for att hans jamforelse mellan bilagare oeh icke-biUigare i salnnla
inkonlstskikt ar nagot missvisande, eftersom bilisterna kanske i storre utstrack
ning finns bland de grupper av inkomsttagare sOln kOlnmer lindrigare undan
vid sina inkomstdeklarationer. Felkallan ar svar att bedoma, men den finns
nog dar. Jag tror att varje gallupundersokning skulle klargora~ att vi har att
gora Ined tva alternativ: unga manniskor koper hi! diirfor att de inte kan fa
en hattre hostad - bland andra sekreteraren i var langtidsutredning.

Fragan, hur langt vi bor stracka oss med vaginvesteringarna, har har kanske
iute blivit ratt staHd. Jag viII erinra om att investeringarna pa detta onlrad.e
uppgar till en halv milj ard kronor onl aret, oeh att vi raknar Ined att kunlla
oka deln nagot ytterligare. Det betyder minst 21/ 2 miljarder kronor till vag
byggnader under en felnarsperiod, oeh det ar j u inte sa foraktligt; det bor
kunna mojIiggora inte sa obetydliga framsteg. Vidare har vi papekat, att on1
man tills vidare maste halla investeringarna nere, bor man inrikta sig pa att
vidga flaskhalsarna i trafiken i hogre gn,ad, an man for narvarande gor.

Detta ar ett stort amne, och jag skall: inte forHinga debatten aIltfor mycket
med att uppehalla mig vid det. Naturligtvis ar vaginvesteringarna produktiva.
De okar produktiviteten inom andra n~ringsgrenar, men det ar inte aIldeles
givet att forhaIIandet mellan den produKjtivitetsokning de skapar oeh den kost
nad de drar ar lika hogt som for investeringar pa andra hall. Nar man bygger
nya vagar, mojliggor man for den tyngre trafiken att komma fram, d. v. s.
den egentliga nyttotrafiken, men samtidigt och framfor alIt lnaste man vidga
vagarnas kapacitet for den enorma okningen av antalet personbilar. Det hety
der att investeringskostnaden blir Inyeket stor i forhallande till den produktivi
tetsokning SOln uppnas for naringslivet. Dartill konlIner att denna investerings
kostnad blir sarskilt hog pa grund av va-ra langa avstand. - Jag viII alltsa inte
forneka att vaginvesteringarna ar produktiva, men jag vill papeka att detta ar
ett omrade dar lnan vinner fralustegen endast nled uppoffring av forhallandevis
Inyeket stora belopp. .

Betraffande sjukhusen skall jag inte tillagga mycket. Jag vet att generaldirek
tor Sterner delar var uppfattning, att man bor forskj uta verksaillheten mot den
oppna varden. Han har sjalv berattat for mig Oln bristen pa samordning ute i
landet mellan sjukhus, som styrs av landstingen, oeh provinsialUikarna, 80m
sorterar under staten. Innan det samordningsproblemet ar lost finns det risk
for stora felinvesteringar. Jag kan oeksa namna att jag hort en klok landstings
dinektor - fran orebro Ian - forklara att han var tacksam, att han vid ett
tillfalle inte fick sa onlfattande byggnadstillstand SOln han hade onskat. Pa detta
satt fick han namligen tid att rakna ut inte bara investeringskostnaderna utan
oeksa driftkostnaderna, och det visade sig att dessa senare blev sa hoga, att
landstinget inte hade rad att betala demo Sadana erfarenheter har lett oss till
att tro, att har finns utrymme for en betydande ekonomisering.
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Till slut vin jag berora docent Dahnlens patetiska anforande. Jag tror att vi
i ett avseende i hog grad uppskattade vad han sade, oeh den synpunkt han dar
vidlag framforde har delvis legat bakom vissa av vara slutsatser. Han pekade
pa de forbisedda minoritetsgrupperna, som forsummas av socialpolitiken. Vi
har emellertid i stor utstrackning tagit hansyn till sadana gruppers behove Det
galler manniskor som inte har nagon bostad, ungdomar sonl ar begavade Inen
inte far plats i en skola, manniskor som behover psykiatrisk behandling - alla
dessa Inaste fa sina behov tillgodosedda pa ett battre satt. Vi far slutligen ta
hansyn till ytterligare en minoritetsgrupp, namligen de SOln forlorar pa infla
tionen. Jag tror att de fIesta formogenhetsagare och i varje fall de S0111 har
det storsta inflytandet vinner pa inflationen, medan de sll1asparare som svarar
for penningformogenheterna forlorar pa inflationen. Jag ar anhangare av
docent Dahlnens uppfattning, att vi bor sla vakt om minoritetsgruppernas in
tressen, aven Oln jag val inte helt kan dela hans syn pa barnbidragen. Jag
tyckte att han pa den punkten forbisag vissa socialpolitiska salnmanhang.

Civilingenjor o. Sunden: Jag skulle som hastigast vilja berora en tes i
betankandet, namligen att vi nu bor koncentrera investeringarna till de omra
den, dar produktionen kan tillvaxa snabbt. Detta ar naturligtvis riktigt i ett
nodlage, men jag hyser sasom teknisk utvecklingsman inonl inaustrien en viss
skepsis mot en sadan politik. Den har i manga foretag drivits nlycket Iangt i vara
dagar, nar det ar svart att fa byggnadstillstand och annat. Man har investerat
i smaposter dar man trott att det varit vinster att hiimta, och man har pa det
sattet plottrat bort det disponibla investeringskapitalet ar efter ar. Summan ha.r
kanske inte tett sig sa dryg per ar raknat, mell efter fern eUer tio ar har man
kunnat konstatera, att det hade varit battre att luan latit bli dessa plotteri
investeringar och i stallet anvant pengarna till en storre sanl1ad insats, 80111

givit en storre produktionsokning an de manga smainvesteringarna.
For att taga ett exempel fran ett annat omrade: Om vi nu haIler pa for Hinge

lned att soka vidga flaskhalsarna pa vara vagar, kanske vi lagger ner kapital
pa anlaggningar, som vi snart tvingas overge, darfor att vagstrackningarna till
£01j d av den snabbt vaxande trafiken helt nlaste andras. Jag skulle vilj a fraga
om Hingtidsutredningen har undersokt, huruvida inte de investeringar, 80m

aterstar till n,asta femarsperiod 1960-65 blir annu hesvarligare om vi arbetar
pa detta satt under den nu narmaste femarsperioden. Av vad jag last i Svenska
Dagbladet forefaller det som om betankandet inte raknade Ined att de billiga
investeringsfrukter, vi nu skall plocka under fern ar, kOlnmer att gora nasta
femarsperiods investeringsavvagningar annu svarare. Hur har man i utred
ningen sett pa denna fraga?

Sedan skulle jag vilja nagot berora den 111ycket intressanta fragan om den
konstanta kOl1sumtionen. Den ar enligt min mening kanske annu intressantare
an professor Svennilson fralnstallde den. OlD vi anvander den nlerproduktiou,
SOln vi far till ytterligare produktiva investeringar, erhaller vi en exponentiellt
stigande utvecklingsfaktor i stallet for en konstant faktor pa 3-4 procent, sonl
vi nu vanligen raknar med. Haller vi pa i tio ar pa detta satt, blir franlstegs
takten betydligt storre an man i utredningen kanske har raknat med.

Det ar emellertid en svarighet med ett sadant program, namligen att indu
strien sa att saga inte kan investera for att skapa fram mera konsumtionsvaror
annat an for att fylla ut det gap som finns, eftersom j u konsUlnenterna lnaste
vagra att oka sina kop av konsumtionsvaror. Industrien lnaste darfor bygga ut
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sin produktion av investeringsutrustning. Vi far pa sa satt en produktion sonl
liknar den ryska, dar produktionens tillvaxt koncentreras pa den tunga indu
·strien.

Fil. dr J. Wallander: Herr ordforande! Generaldirektor Sterner ryggade till
'haka infor den fruktansvarda planhushiUlningsiver som praglade mitt anfo
rande, och jag hade en kansla av att aven professor Svennilson uppfattade
anforandet pa samma satt. Det forsatle mig i en nagot ovan situation; det var
inte min avsikt att det jag sade skulle upp£attas pa detta satt.

Vad jag avsag att saga var nagonting mycket enklare. Jag utgick fran att
regeringens politik inte fors enbart sa att saga fran dag till dag for att mota
de svarigheter som dyker upp just for tillfallet, utan att man har en malsatt
ning pa nagot langre sikt. Behovet av en sadan understryks j u av att de atgar
der 80m vidtas far verkningar pa mycket lang sikt - det ar inte bara fraga
om arbetstidsforkortning och dylikt, utan aven t. ex. om foretagsbeskattningen.
Denna malsattning plus den prognos som man gor over den ekol1omiska utveck-
lingen kan sedan konkretiseras i ett visst utvecklingsalternativ for investeringar,
konsumtion etc. For varje ar far man sedan konstatera, vilka poster som har
utvecklats pa ett annat satt an man tankt sig och diskutera denna diskrepans
lnellan malsattning och faktisk utveckling for att avgora, huruvida det finns
anledning att antingen andra malsattningen! eller den politik som man fort.

Jag anser det vara ett renlighetskrav att det skall finnas mojligheter att fora
,en sadan diskussion. For narvarande ar det svart att gora det. Jag forestaller
nlig atl det kan vara obehagligt for en regering att pa detta satt fixera miHsatt
ningen, eftersom det ger oppositionen en} vasentlig fordel i jamforelse med det
nuvarande tillstandet. Jag kan emellertiif inte se att det innebar nagot slag av
planhushallning aU man fixerar konsekvensema av sina atgarder pa detta satt.
Det forefaller mig ocksa naturligt att so~a gora en sadan fixering i anslutning
till langtidsprogrammet. '

Professor Svenl1ilson antydde fint att bilagarna mojIigen yore ett urval av
falskdeklaranter. Det ar en hypotes som vi inom institutet omfattat med stor
forkarlek, eftersom den skulle forklara en mangd av de egendomliga resultat
'som utredningen har gett. Tyvarr har det visat sig svart att halla fast vid denna
vackra tanke. Aven om man har den grundhypotesen, att alla manniskor dekla
rerar falskt sam har mojlighet att gara det, bor det finnas vissa grupper vilkas
Inojligheter ar starkt begransade - exempelvis lontagare sam bar i stader och
inte har nagra naturainkomster. Aven Oln de har en mycket stark onskan att
falskdeklarera, bor det vara svart for dem att gara det, savitt vi kunnat finna
'genom introspektion och pa annat satt. Det visar sig emellertid att man aven
inom denna grupp traffar pa precis samma fenomen som i materialet i dess
helhet; de bar ocksa battre an sina icke biHigande motsvarigheter. Detta gor
att vi med sorg i hj artat har borj at tvivla pa hypotesen om falskdeklarationens
·betydelse.

Ordforanden: Det aterstar for mig bara att tacka inledaren och de
Dvriga som yttrat sig i diskussionen samt forklara sammantradet av
slutat.


